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KOJETÍNSKÝ
ZPRAVODAJ

Již pošesté Střední Hanou na kole
Obliba této akce roste a nejinak tomu bylo 
letos.
V sobotu 25. května 2024 se opět zaregis-
trovalo víc než 700 účastníků, přesně 743. 
Po covidové pauze v letech 2020 a 2021 je 
tento počet stabilní. Je to po moderním ná-
zvosloví outdoorová akce, tak hodně záleží 
na počasí. Letos bylo ideální na cyklistiku 
– nepršelo a nefoukal vítr. Kdo se vydal po-
znávat krásy Hané ze sedla jízdního kola, 
ať už klasického nebo s elektrickým přípo-
honem, určitě si to užil. 
Není to závod, ale cyklovýlet, každý si zvolí 
trasu podle svých možností sám. Jsou ta-
koví, kteří tradičně projdou všemi obcemi 
a městy. Patřím mezi ně, ale už jezdím 
na elektrokole, také z toho důvodu, že se 

„zdržuji“ pořizováním fotodokumentace. Většinou pak sot-
va stíhám objet všechny štace a dojet v limitu do cílové de-
stinace. 
Letos po Měrovicích převzalo štafetu Záříčí, které je tak tro-
chu bokem a patří už do Zlínského kraje. Na schůzi mikro-
regionu se určuje místo dojezdu tak, aby se vystřídala mís-
ta na severu a jihu mikroregionu. V roce 2025 by to mělo 
být místo poblíž Kojetína.
Už se vystřídalo šest míst – 2017 Ivaň (hřiště), 2018 To-
vačov (zámecká zahrada), 2019 Kojetín (koupaliště), 2022 
Troubky (kulturní dům okolí), 2023 Měrovice nad Hanou 
(hřiště) a Záříčí (hřiště).

pokračování na straně:
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Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA KOJETÍNA
Rada města Kojetína se na své 42. schůzi, konané dne 11. června 2024,
zabývala mimo jiné těmito záležitostmi a přijala následující usnesení:

Starosta města Kojetína
zve na zasedání 

ZASTUPITELSTVA MĚSTA
KOJETÍNA

které se uskuteční
v úterý 10. září 2024 od 16 hodin

v sále VIC Kojetín, Masarykovo náměstí 8.
                                                                                                                                                      

                                                                Leoš Ptáček, starosta   

- neschválila pronájem sloupů veřejného osvětlení v ma-
jetku Města Kojetína k umístění reklamních panelů společ-
nosti T–Mobile Czech Republic a.s.,
- schválila uzavření smlouvy o budoucí smlouvě o zřízení 
služebnosti a smlouvy o právu provést stavbu mezi Městem 
Kojetínem, jako „budoucí povinný“ a společností Accolade 
CZ 66, s. r. o., člen koncernu, jako „budoucí oprávněný“. 
Pozemek p. č. 5747/1 a 5748/1, oba ostatní plocha – ostat-
ní komunikace, oba v katastrálním území Kojetín a obci Ko-
jetín, budou dotčeny stavbou – Dopravní napojení včetně 
chodníku a přechodu pro chodce,
- souhlasila s pořízením mobilních digitálních zařízení pro 
znevýhodněné žáky za účelem prevence digitální propasti 
(financováno plně z fondu Evropské unie – Next generation 
EU) nad rámec schváleného rozpočtu Základní školy Ko-
jetín, náměstí Míru 83, p. o., ve výši 420 000 Kč, 
- souhlasila s podáním žádosti Základní škole Kojetín, ná-
městí Míru, v rámci výzvy MAS Střední Hana – Strategický 
plán Společné zemědělské politiky na školní sportoviště 
a venkovní prostory ve výši 450 000 Kč, 
- vzala na vědomí uzavření provozu Školní jídelny Kojetín, 
příspěvkové organizace, v průběhu letních prázdnin, a to 
od 15. července do 9. srpna 2024,
- vzala na vědomí přerušení provozu Mateřské školy Ko-
jetín, příspěvková organizace, v termínu od 15. 7. 2024 do 
9. 8. 2024,
- schválila uzavření smlouvy o dílo č. 0605/2024 na posky-
tování služeb v rámci Digitální technické mapy ČR, mezi 
objednatelem Městem Kojetín a zhotovitelem GEPRO spol. 
s r. o., Praha 5, za cenu dle aktuální hodinové sazby spo-

lečnosti,
- schválila uzavření příkazní smlouvy na administraci do-
tace k objektu určeném k demolici, jmenovitě areál skautů 
v Kojetíně, mezi příkazcem Městem Kojetín a příkazníkem, 
společností GHC regio s. r. o., Olomouc, za nabídkovou 
cenu 75.000 Kč bez DPH,
- schválila uzavření smlouvy o poskytnutí dotace z roz-
počtu Olomouckého kraje k investiční akci „Restaurování 
soch sv. Floriána a sv. Vendelína na Masarykově náměstí 
v Kojetíně“ mezi příjemcem dotace Městem Kojetín a po-
skytovatelem dotace Olomouckým krajem ze dne 30. 10. 
2020 ve výši 112.000 Kč,
- schválila podání žádosti o dotaci na investiční akci „Re-
vitalizace BD Masarykovo náměstí čp. 54 v Kojetíně“, z vý-
zvy Státního fondu životního prostředí (SFŽP), Nová zelená 
úsporám,
- schválila zadávací dokumentaci k výběrovému řízení na 
dodavatele projektové dokumentace „Revitalizace náměstí 
Svobody“,
- schválila uzavření příkazní smlouvy na výkon TDI (tech-
nického dozoru investora) pro akci „Vybudování chodníků 
v ul. Olomoucká, Kojetín“, mezi příkazcem Městem Kojetín 
a příkazníkem NELL PROJEKT s. r. o., Zlín, za nabídkovou 
cenu 80.000 Kč bez DPH,
- schválila uzavření příkazní smlouvy č. 2024/VR/010, je-
jímž předmětem je zajištění výběrového řízení na dodavate-
le pro akci „Cyklostezka Kojetín – Bezměrov, k. ú. Kojetín“. 
Smlouva je uzavírána mezi Městem Kojetín a společností 
ARL INNOVATION s. r. o., Olomouc, a to za nabídkovou 
cenu 75.000 bez DPH, 90.750 Kč vč. DPH.

Rada města Kojetína se na své 43. schůzi, konané dne 26. června 2024,
zabývala mimo jiné těmito záležitostmi a přijala následující usnesení:

- schválila zadávací podmínky a návrh smlouvy o dílo 
k výběrovému řízení na dodavatele veřejné zakázky „Cyk-
lostezka Kojetín – Bezměrov, k. ú. Kojetín“,
- schválila zplnomocnění Ing. Tomáš Olša, Bystřice pod 
Hostýnem, k provádění všech nezbytných úkonů v rámci 
přípravy realizace investičních akcí „Rekonstrukce chod-
níků v ul. Sladovní, Kojetín“, „Rekonstrukce komunikace 
a chodníku v ul. Sadová, Kojetín“ a „Rekonstrukce chod-
níků v ul. Dudíkova, Kojetín“, a to zejména ke komunikaci 
s příslušnými úřady a orgány veřejné správy,
- schválila uzavření dodatku č.1 ke smlouvě o dílo k inves-
tiční akci „Stavební úpravy místních komunikací a zpevně-
ných ploch na Tržním náměstí v Kojetíně“ mezi objednate-
lem Městem Kojetín a zhotovitelem TECHNIS Kojetín spol. 

s r. o., na snížení smluvní ceny o 44.744,82 Kč bez DPH,
- schválila „Projekt následného využití revitalizovaného 
území“ po realizaci akce „Demolice areálu skautů v Kojetí-
ně“,
- schválila zplnomocnění pro jednání s dotčenými orgány 
při činnostech týkajících se vypracování projektové doku-
mentace „Úprava oken objektu VIC v Kojetíně“. Zplnomoc-
nění je uděleno mezi zmocnitelem Městem Kojetín a zmoc-
něncem, Ing. Pavlem Kramplou, Hrobice,
- schválila výběr dodavatele projektové dokumentace pro 
veřejnou zakázku „Revitalizace náměstí Svobody“, firmu 
CAD PROJEKT PLUS, s. r. o., Prostějov, s nabídkovou ce-
nou 497.000 Kč bez DPH.

VZDĚLÁVACÍ A INFORMAČNÍ CENTRUM KOJETÍN
Masarykovo náměstí 8, 752 01 Kojetín

JE OTEVŘENO V MĚSÍCÍCH
ČERVENEC A SRPEN I O VÍKENDECH

od 10:00 do 17:00 hodin
(polední pauza 11:30–12:30 hodin).

...nabízíme množství suvenýrů...
...jsou otevřené všechny expozice muzea...

Ztracená tvář Hané, Když byla technika... i Hrůzostrašné sklepení
...můžete také navštívit aktuální výstavy v galerii VIC...

Těšíme se na vaši návštěvu!!!
Telefony: 581 202 202, 774 001 403
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Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA KOJETÍNA
Zastupitelstvo města Kojetína se na svém 14. zasedání,

konaném dne 11. června 2024, zabývalo mimo jiné těmito záležitostmi a přijalo následující usnesení:
- schválilo prodej pozemků určených pro zhotovení stav-
by dráhy: p. č. 2094/2 vodní plocha o výměře 22 m2, p. č. 
5724/79 ostatní plocha o výměře 85 m2, p. č. 5724/115 
ostatní plocha o výměře 22 m2, p. č. 5724/126 ostatní plo-
cha o výměře 16 m2, p. č. 5784/123 ostatní plocha o výměře 
98 m2, p. č. 7330/9 orná půda o výměře 85 m2, p. č. 7330/10 
orná půda o výměře 82 m2, p. č. 7330/13 orná půda o vý-
měře 16 m2, p. č. 7330/14 vodní plocha o výměře 11 m2, 
p. č. 7330/17 vodní plocha o výměře 40 m2, p. č. 7330/27 
orná půda o výměře 320 m2, p. č. 7330/189 orná půda 
o výměře 31 m2, p. č. 7330/199 orná půda o výměře 23 m2, 
vše v katastrálním území a obci Kojetín, z vlastnictví Města 
Kojetína do vlastnictví Správy železnic, státní organizace, 
Praha 1-Nové Město, za kupní cenu 260.769 Kč + DPH, 
dle zákonné sazby a schvaluje uzavření kupní smlouvy.  
Náklady spojené s převodem, tj. správní poplatek při vkladu 
práva do KN budou hrazeny kupujícím,
- neschválilo prodej pozemku p. č. st. 1948/2 zastavěná 
plocha a nádvoří o výměře 47 m2, (na němž se nachází 
stavba - budova bez č. p./č. ev., garáž, ve vlastnictví Sta-
vebního bytového družstva Kojetín, v katastrálním území 
a obci Kojetín, z vlastnictví Města Kojetína do vlastnictví 
Stavebního bytového družstva Kojetín, 
- schválilo přijetí úvěru (úvěrového rámce) ve výši 
100.000.000 Kč na předfinancování dotací na investič-
ní akce realizované v letech 2024–2026, se splatností do 
31. 12. 2026,
- vydalo Obecně závaznou vyhlášku města Kojetín o regu-
laci provozování hazardních her, 
- vydalo Opatření obecné povahy o stanovení místního ko-
eficientu daně z nemovitých věcí, kterým se stanoví místní 
koeficient daně z nemovitých věcí ve výši 5 pro všechny po-
zemky, zdanitelné stavby a zdanitelné jednotky, nacházejí-
cí se v průmyslové zóně Kojetín, které jsou specifikovány 
v příloze k návrhu opatření obecné povahy,
- schválilo uzavření smlouvy o spolupráci mezi Městem 
Kojetín a investorem JIPOCAR Power, s. r. o., Střítež, jejíž 
předmětem je vzájemná spolupráce na realizaci projektu 
Větrný park Haná, kdy zájmem investora je větrný park na 
území města a okolních obcí realizovat a zájmem města je 
přispět k podpoře rozvoje obnovitelných zdrojů a současně 
ze vzájemné spolupráce čerpat benefity ve prospěch měs-
ta a občanů, a to v souladu s podmínkami sjednanými ve 
smlouvě o spolupráci,
- vydalo Obecně závaznou vyhlášku města Kojetín o noč-
ním klidu, 
- vydalo Obecně závaznou vyhlášku města Kojetín 

o ochraně veřejné zeleně,
- povolilo výjimku z nejnižšího počtu žáků Základní škole 
Kojetín, Svatopluka Čecha 586 pro školní rok 2024/2025, 
a to na nejnižší průměrný počet žáků ve třídě dvanáct,
- zavázalo se uhradit případné zvýšené náklady na vzdělá-
vací činnost Základní škole Kojetín, Svatopluka Čecha 586 
pro školní rok 2024/2025,
- vydalo Obecně závaznou vyhlášku města Kojetín o zříze-
ní městské policie,
- vzalo na vědomí výroční zprávu společnosti TECHNIS 
Kojetín spol. s r.o. za rok 2023 a vyhodnocení topné sezóny 
za rok 2023,
- rozhodlo v souladu s ustanovením § 172 odst. 5 zákona 
č.500/2004 Sb. správní řád, ve znění pozdějších předpisů, 
o námitkách uplatněných při veřejném projednání návrhu 
Změna č. 1 Územní plán Kojetín dle přílohy č. 1 předlože-
ného návrhu Opatření obecné povahy,
- vydalo po ověření, že návrh Změny č. 1 Územního plánu 
Kojetín není v rozporu s Politikou územního rozvoje České 
republiky, ve znění Aktualizací č. 1, 2, 3, 4, 5, 6 a 7, s územ-
ním rozvojovým plánem, s územně plánovací dokumentací 
vydanou Olomouckým krajem – Zásadami územního roz-
voje Olomouckého kraje ve znění pozdějších Aktualizací 
č. 1, 2, 3, 4 a 5, se stanovisky dotčených orgánů a stano-
viskem krajského úřadu, na základě ust. § 6 odst. 5 písm. 
c), ust. § 54 a § 55 a za použití § 43 odst. 4 a § 55a odst. 2 
zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním 
řádu (stavební zákon) ve spojení s § 334a odst. 2 záko-
na č. 283/2021 Sb., stavební zákon, ve znění pozdějších 
předpisů, a na základě § 171 - 174 zákona č. 500/2004 
Sb., správní řád, ve znění pozdějších předpisů, Změnu č. 1 
Územního plánu Kojetín formou Opatření obecné povahy,
- souhlasilo s podáním žádosti o dotaci na investiční akci 
„Demolice areálu skautů v Kojetíně“, z příslušné výzvy do-
tačního programu MMR,
- zavázalo se zajistit finanční prostředky z rozpočtu 
města na rok 2025 na úhradu způsobilých a nezpůso-
bilých výdajů investiční akce „Zastřešená ledová plocha 
Kojetín“, které nebudou kryty z poskytnuté dotace, za-
jistit finanční prostředky z rozpočtu města na rok 2025 
na úhradu způsobilých a nezpůsobilých výdajů investiční 
akce „Rekonstrukce KD Popůvky“, které nebudou kryty 
z poskytnuté dotace, v případě poskytnutí dotace za-
jistit finanční prostředky z rozpočtu města na rok 2025 
na úhradu způsobilých a nezpůsobilých výdajů investič-
ní akce „Demolice areálu skautů“, které nebudou kryty 
z poskytnuté dotace.

* MěKS Kojetín – Sokolovna, náměstí Republiky 1033
* Informace VIC, Masarykovo náměstí 8   * Knihovna – VIC, Masarykovo náměstí 8

* Potraviny Dobrůtky od Verunky, Tyršova 1393
 * Potraviny DOLABUŽ Masarykovo náměstí 54  * Ivana Krejčiříková, Kovalovice 45

DĚKUJEME VŠEM ZA PODPORU ZAKOUPENÍM TIŠTĚNÉHO ZPRAVODAJE!!!
od 10. na www.mekskojetin.cz/kojetinsky-zpravodaj

PRODEJNÍ MÍSTA KOJETÍNSKÉHO ZPRAVODAJE V KOJETÍNĚ
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KOJETÍN POD LUPOU
Již pošesté Střední Hanou na kole
pokračování z titulní strany 

Cestu je dobré naplánovat tak, aby se do cílové stanice 
dalo dojet po optimální trase (asi 70 km) a stihnout si dát ra-
zítko do průkazu do 14.30 hodin, kdy se uzavírají stanoviště 
v jednotlivých obcích. Je to i příležitost poznat, co je nové-
ho.
Vzhledem k tomu, že všude je připraveno něco k zakous-
nutí a osvěžení, je to pro mě rok od roku časově náročnější. 
Každoročně se registruji u DDM Kojetín (138 účastníků), 
kde příjemná ženská obsluha vybaví cyklisty: průkazy na 
razítka, páskem na ruku, ovocem, zákusky, kávou a milým 
úsměvem. A můžeme vyrazit. Nejprve do Křenovic (22) 
k obecnímu úřadu, kde čeká starosta Jaroslav Lejnar 
s pomocníky, kteří dodají občerstvením další energii. Dále 
po silnici do Stříbrnic (10). Polní cesta je po dešti riziko. 
U hasičské zbrojnice je tradiční pohoštění a čas na společ-
né foto. Pak přes Vrchoslavice na cyklostezku kolem Hané, 
kde jsem nikoho nepotkal, dojedu na náměstí v Němčicích 
(79). Pak zbývá absolvovat zastávku u hasičské zbrojnice 
v Měrovicích nad Hanou (26). Letos kromě tradičních chle-
bů se škvarkovou pomazánkou mají nově zastřešené po-
sezení, které jim smontoval náš Technis. Pak přes Kojetín 
do Uhřičic (30). To už se začínalo mračit. U hasičské zbroj-
nice dával razítka starosta Jaroslav Křepelka. Nebyl čas se 
pustit do laskomin. V mírném dešti pak jedu po cyklostez-
ce kolem Moravy do Lobodic (47). Restaurace má jiného 
nájemce, ale všude je venku plno. Starosta Petr Hlavinka 
je u razítkování a jako vždy mají výbornou točenou kofo-
lu. Trochu poprchá, ale to nevadí, cyklista vydrží i jízdu po 
panelce do Oplocan (25), kde to po ní pěkně drnc, drnc 
drncá. Odměnou jsou koblížky s marmeládou. Měl jsem kli-
ku, po poslední várce se jen zaprášilo. Pak už po silnici do 
Polkovic (39) na hřiště, kde je veselo a skupinky se rády 
nechají vyfotit. Starosta Svatopluk Gefing asistuje ženám 
při mazání sádla na chleba. Dalším místem jsou Obědko-
vice (29), které mají stanoviště u hasičské zbrojnice, kam 
je třeba sjet dolů do vesnice. Odměnou jsou čerstvá jabl-
ka posypaná skořicovým cukrem. Po této delikatese se do 
kopečka vyjede na příjemnou, ale krátkou cyklostezku do 
Klenovic. Pak nastává trochu cyklistická tortura – jízda po 
suverénně nejhorším úseku cesty po zaplátované silnici do 

Ivaně (35) na fotbalové hřiště. Zde má pronajato občerst-
vení pan Baďura, což je překvapení. Pohladím labradorku 
Bejlu, která je každý rok pod stolem u registrace. Dalším 
místem putování je Tovačov (123). Letos není stanoviště na 
radnici ale na Jiráskově ulici, kde je upraveno posezení na 
lavičkách pod stany. Zde se těší na hokejové semifinále se 
Švédskem místostarosta Jaroslav Vrána spolu s kamará-
dem v českém dresu. To už sluníčko začíná pálit a cesta do 
Troubek (91) je frekventovaná a plánovaná cyklostezka by 
přišla vhod. V Troubkách je také změna stanoviště a po tro-
še bloudění ji nacházím v tzv. Konírně, kde probíhá vyhla-
šování gulášfestu. Ale není čas se zdržovat ochutnáváním, 
protože se v dálce zatahuje obloha a začíná bouřka. Zbývá 
poslední úsek cesty do Záříčí (49). Možnosti jsou dvě přes 
lužní les nebo po silnici. To už mě signalizace nabití baterie 
ukazuje dvě čárky z pěti a je třeba začít uvažovat energe-
ticky úsporně. Po silnici se v tomto režimu (semtam vypnu 
napájení, ale šlapání jde ztuha) dostávám do cíle na hřiš-
tě SK Haná Záříčí. Zde už je pod velkokapacitními stany 
plno. Všichni doplňují kalorie a tekutiny ze široké nabídky 
od zvěřinového guláše až po speciality z udírny. Místo toho 
si dávám poslední razítko a nechci být zařazen do sloso-
vání s těmi, co projeli všechna místa. Nezůstanu do konce 
a domů je to ještě daleko. Vítám se s usměvavým staros-
tou Michalem Pospíšilem, který se svými pomocníky zajistil 
bohatý program pro všechny. Zejména prezentace činnosti 
PČR byla zajímavá. Mezi top byla komentovaná ukázka 
hipologie (práce služebních koní). Dva koníci se sličnými 
policistkami a figurantem předváděli, že jim nevadí třeba 
střelba z pistole, mávání prapory, dýmovnice. Byli ze stáje 
z Tlumačova, kde jich je deset k dispozici PČR Zlínského 

INFORMACE PRO OBČANY
Výsledky voleb
do Evropského parlamentu v Kojetíně
Ve dnech 7.– 8. června 2024 se konaly v naší zemi již po-
páté volby do Evropského parlamentu.
Celostátně se volební účast dosáhla 36,45 %, v Kojetíně 
činila 27,98 %.

Celkově vyhrálo tyto volby hnutí ANO se ziskem 26,14 % 
hlasů a sedmi mandátů před koalicí Spolu (22,27 % a šesti 
mandáty), Přísahou a motoristy (10,26 % a dva mandáty), 
koalicí Stačilo (9,56 % a dva mandáty), Starosty (8,70 % 
a dva mandáty), Piráty (6,20 % a jeden mandát) a SPD 
s Trikolorou (5,73 % a jeden mandát). Jiné strany zástupce 
v EP mít nebudou.

Podrobné výsledky v Kojetíně:
ANO 2011  434 hlasů – 34,14 %
Spolu (ODS, KDU-ČSL, TOP 09) 173 hlasů – 13,61 %
Stačilo (KSČM, SD-SN, ČSNS) 163 hlasů – 12,82 %
Přísaha a motoristé 129 hlasů – 10,14 %
SPD a Trikolora 125 hlasů –   9,83 %
Starostové 70 hlasů –   5,50 %
Piráti 44 hlasů –   3,46 %
PRO – Jindřicha Rajchla 31 hlasů –   2,43 %
Sociální demokracie 31 hlasů –   2,43 %
Svobodní 24 hlasů –   1,88 %
Strana zelených 10 hlasů –   0,78 %
Ostatní strany získaly méně než 10 hlasů. Žádný občan na-
šeho města v těchto volbách nekandidoval.

Jiří Šírek
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kraje. Ještě jsem se podíval na cvičené pejsky, jak zadržují 
pachatele a dal si zvěřinový gulášek na cestu.
Jízda na elektrickém kole však definitivně skončila na že-
lezničním přejezdu v Chropyni. Naštěstí nádraží není da-
leko a České dráhy mají nízkopodlažní vozy, kam se i kola 
s baterií snadno naloží. Vlak jel včas a za pět minut jsem vy-
stupoval v Kojetíně. Poslední kilometr domů jsem odšlapal 
na kole a stihl ještě konec hokeje se Švédskem s vítěznou 
euforií.
Bylo to jako každý rok náročné, ale po všech peripetiích se 
dostavil pocit, že je to super akce a všichni, kdo se zúčastni-
li a hlavně ti, kteří jim tento zážitek připravili, zaslouží obdiv 
a poděkování.
Již se těším na další ročník, že potkám „staré“ známé 
i nové účastníky jakou byla jedenácti měsíční Lucie Korco-
vá z Kojetína (letos cena pro nejmladší účastnici). Fotil jsem 
je v Měrovicích a pak u Polkovic. Aspoň bude mít hezkou 

vzpomínku na vydařený cyklovýlet, jako všichni ostatní.
Pozn. čísla v závorkách = kolik se přihlásilo a vyjelo odtud 
cyklistů.                                                          Jaroslav Bělka

Investice města nabraly na tempu
Během června se dokončily a zároveň rozjely další inves-
tiční akce. Tentokrát jsou zaměřené na opravu komunikací, 
chodníků, instalaci veřejného osvětlení a výstavbu parko-
vacích míst.
V červnu se dokončuje revitalizace horní části Tržního ná-
městí. Jsou zde nové chodníky, vozovka s asfaltovým po-
vrchem, tři kolmá, deset podélných parkovacích míst a tři 
nové stožáry veřejného osvětlení za cca 8 mil Kč. Už dnes 
jsou parkoviště skoro plná. Ještě chybí doplnit dopravní 
značení. Od „fortny“ kolem domů v horní části to bude jed-
nosměrka.
V Tyršově ulici vedle tří panelových domů začaly 12. června 
2024 práce na vytvoření 36 kolmých parkovacích míst, no-
vého chodníku ze zámkové dlažby, čtyř sloupů veřejného 
osvětlení a vysázení 49 habrů za cca 7 mil Kč. Práce po-

kračují rychle, je vytěžena a odvezena zemina, betonují se 
základy pro sloupy veřejného osvětlení. Termín dokončení 
je jasně stanoven tak, aby zde mohl projít hodový krojovaný 
průvod.
Teměř současně začaly práce I. etapy rekonstrukce chod-
níků v Olomoucké ulici od křižovatky Stružní po Albert, a to 
levá strana za cca 8 mil. Kč. Etapa II., která bude následo-
vat, je úsek Stružní po konec ulice Olomoucká. Je to práce 
na několik měsíců a podobně jako v přecházejích akcích 
Přerovská, Kroměřížská, Rumunská se současně řeší pří-
pojky, vjezdy do domů apod. Součástí bude i nové veřejné 
osvětlení za 2,3 mil Kč. Kromě revitalizace chodníků se pro-
váděla pokládka nové vrstvy asfaltu na místní komunikace. 
Kromě již zmíněného Tržního náměstí, kde je komplet nová 
vozovka, tak se kladla na stávající asfalt nová vrstva na 
třech místech. Na ulici Závodí od restaurace kolem hřiště 
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Loď k rybníku, dále na Tržním náměstí plocha vedle mezi 
benzinkou a statkem a vjezd do ulice Ztracená od křižo-
vatky pás asi pěti metrů. Proběhla penetrace a asfaltování 
firmou Strabag.
Nejsou to jen akce, které jsou vidět, ale pracuje se i na dal-
ších neméně důležitých, jako je generální oprava kotelen 
radnice (3 mil Kč s DPH) a ve škole nám. Míru (5 mil Kč 
s DPH), které byly v havarijním stavu.
Akcí, které nejsou v šuplíku, ale naopak se intenzivně při-
pravují, je hodně. Na projektové přípravě pracuje několik 
projektantů, probíhá stavební řízení a na realizaci se podí-

lejí dva investiční technici města, kteří s tím mají plno práce 
a starostí.
A o peníze jde vždy v první řadě. Je potřeba zajistit finanč-
ní prostředky na realizaci. Na Hané se říká, že z h***a bič 
neupleteš. Bez úvěru bychom ani náš bytový dům nezatep-
lili a tím nešetřili na topení až 50 %. Podobně je to v měřítku 
města, kdy inflace ubírá na hodnotě peněz a náklady na 
provoz, opravy a investice rostou. Bez výhodných úvěrů 
dnes nelze realizovat akce v takovém objemu. Také daň 
z nemovitosti se plně využije pro občany. Bohužel se nedá 
vše stihnout naráz.                                         Jaroslav Bělka  

Hasiči mají nové zásahové vozidlo
Letos slaví hasiči JSDH Kojetín 150 let od založení sbo-
ru, který patří k nejstarším na Moravě. Kde jsou ty doby, 
kdy byli vybaveni jen ručními stříkačkami taženými koňmi 
a žebříky. Černobílé fotografie vypovídají, jak se tehdy ha-
silo. Dnes rozhodují vteřiny a moderní vybavení. Město Ko-
jetín má zájem na tom, aby jednotka kojetínských hasičů 

měla odpovídající prostředky ke své činnosti.
Proto se letos zásadně podílelo na pořízení nového devíti 
místného zásahového vozidla značky Renault. Z celkové 
částky 1,449.580 Kč vč. DPH je 450 tis. Kč z dotace MV-GŘ 
HZS ČR, 90 tis.Kč dotace z Olomouckého kraje a 909.580 
Kč zaplatí město Kojetín.
V úterý 11. června 2024 prodejce předal automobil vedoucí-
mu zásahové jednotky Tomáši Stavinohovi pomyslné klíčky 
od auta. Nyní probíhá vyřizování patřičných dokladů.
Slavnostní předání starostou města proběhne během hodů 
v srpnu 2024. Veřejnost si je bude moci prohlédnout na 
výstavě hasičské techniky na Masarykově náměstí. Podle 
posledních informací se nebudou konat závody O hodový 
koláč.                                                             Jaroslav Bělka
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Popůvky mají na hody nové zázemí
V Popůvkách jsou dvě místa, kde se dají pořádat společen-
ské a sportovní akce. Kulturní dům na návsi pamatuje do-
konce i taneční či turnaje v pingpongu. Stav domu však vy-
žaduje úplnou rekonstrukci. Měla být realizována už v roce 
2023, ale kvůli nedodání podkladů „vítězné“ firmy a dalším 
průtahům by se nestihl termín dokončení, který byl důležitý 
kvůli dotaci. Ve druhém kole se podařilo vybrat firmu, která 
začne 2. září 2024. Poslední akci, která se zde konala, byly 
6. a 7. června 2024 volby do evropského parlamentu. Zde 
zasedala okrsková volební komise. Hned po skončení na-
stalo vyklízení prostor. Ve čtvrtek 13. června 2024 se stěho-
val nábytek do Kovalovic bývalé školy, obchodu a hospody 
u kapličky. Naposledy zde prodávali Navrátilovi. To je námět 
na samostatný článek.
Druhým místem v Popůvkach je vagon s okolním parke-
tem, hřištěm a hracími prvky pro děti. Tady se pořádají ho-
dové zábavy, hasičské závody v požárním sportu a další 

venkovní aktivity. Jediným zázemím byl chátrající upravený 
železniční vagon. Sociální zázemí bylo minimální, voda se 
přiváděla hadicí, WC korýtko pro pány. Spolu s osadním 
výborem město dohodlo, že se zázemí upraví tak, aby vy-
hovovalo potřebám a podmínkám současnosti. Pan Izso 
vypracoval projektovou dokumentaci, která předpokládala 
instalaci dvou mobilních buněk s napojením na inženýrské 
sítě. Firma Vaculík vybetonovala základy, 19. dubna 2024 
se přemístil vagon blíže k parketu, připravilo se zapojení na 
inženýrské sítě. 19. června 2024 byly na základy položeny 
obě buňky, které mají společenskou místnost na různé akce 
a sociální zázemí. Ještě zbývá dodělat venkovní posezení 
u vagonu. Dlaždice jsou připraveny a šikovní chlapi v Po-
půvkách také. Bude to ve finále super, když bude kvalitní 
zázemí. Jak se to povedlo už prověří program hodových 
oslav od 4. do 6. července 2024, kde bude zázemí pro fot-
bálek, dětský den a hodovou zábavu. A podzimní volby do 
kraje už by měly být tady.                                    Jaroslav Bělka

Rozkopaný Kojetín kvůli pokládce optického 
kabelu
Nejedná se o investici města, ale soukromých společnos-
tí T-mobile a Cyrilek.net z.s. První z výkopů byl u našeho 
domu na Družstevní 1305/1306 v únoru 2023, kdy rozva-
děč nám montéři dali skoro na fasádu. Pak byl klid a naplno 
se práce rozjely na sídlišti Sever od března 2024.
Postupují jako tsunami městem od severu k jihu. Je to tak, 
že vykopou takovou část, do které položí kabel, zahrnou 
výkopy a chodníky uvedou do původního stavu druhý den. 
Zůstanou „trčet“ jen kabely u rozvodných skříněk, které po-
stupně propojují. V současnosti jsou na náměstí Republiky, 
Lešetíně a protlaky pod vozovkou se provádí na křižovatce 
u ZŠ nám. Míru, na ulici Palackého u cesty k synagoze a na 
nám Dr. Beneše přechod u křižovatky.
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Někdy kopou pro jednu z firem a jindy pro oboje, tak něja-
ká koordinace funguje. V případě pokládky na Tyršové ulici 
se to moc nepovedlo. Na druhém chodníku začaly práce 
na výstavbě parkoviště a chodníku. Na druhé straně jedna 
firma a po týdnu druhá kopala stejný chodník pro pokládku 
kabelu. Serióznější v informování veřejnosti je firma Cyrilek, 
která zveřejnila plán ulic na červenec a srpen a své výkopy 
označuje tabulkou „Výstavba optické sítě spolku Cyrilek.
net“ s kontaktem na stavbyvedoucího. U T-mobilu to není. 
Město jednalo s firmami, aby při výstavbě nových chodníků 

se zároveň kladly i kabely. Kontakty: T-mobile – Štěpánek 
725 868 438, Cyrilek – Raus 733 735 992.
Pochopitelně, že dochází k přechodnému omezení pohybu 
chodců, ale vždy je možné se výkopům vyhnout. Není to 
jak na sídlišti Sever, kdy po nastěhování v roce 1978 jsme 
museli denně překonávat různé překážky, protože to bylo 
jako na staveništi. Stěžovat jsme si mohli na MNV a ne jako 
dnes na FB, kde je pro někoho obejít místo výkopu velký 
problém. Ale kvalitní připojení na internet by chtěl každý.

Jaroslav Bělka

Sochy se vracejí na náměstí
Začátkem února letošního roku odvezl restaurátor Daniel 
Daubner sochy svatých Vendelína a Floriána včetně pod-
stavců do ateliéru ve Věrovanech. Zůstaly jen základy. 
Během restaurování dozorující Národní památkový ústav, 
odborné pracoviště v Olomouci, podle historických foto-
grafií zjistilo, že úroveň okolního povrchu byla níže. Z toho 
vyplynulo, že je třeba základy opatřit dalším stupněm. Bylo 

nutné dokoupit materiál z maletínského pískovce. Restau-
rátoři koncem dubna vybetonovali kvádr, který v polovině 
května obložili pískovcovými deskami. Vše nechali dozrát, 
aby základy byly pevné.
Ve dnech 10.–14. června 2024 pak usadili původní dva 
stupně schodů a vnitřek zabetonovali. Ve čtvrtek 20. června 
2024 byly znovu postaveny sokly (podstavce) pod socha-
mi. Vlastní reinstalace soch nastala v pátek, a to nejprve 
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sochou sv. Vendelína vzdálenější od radnice. Díky důklad-
né přípravě usazení sochy proběhlo hladce. Druhá socha 
sv. Floriána byla postavena v pondělí 24. června 2024.
Původní sochy byly postaveny v roce 1747 a zub času se na 
nich podepsal. Byly sice opravovány v minulém století, ale 
pouze na místě. Už při odvozu do ateliéru byl vidět vysoký 
stupeň opotřebení, kdy upadaly jednotlivé části. Ve čtvrtek 
27. června 2024 osadil umělecký kovář Jiří Běhal z Olomou-
ce kovové atributy. U sv. Vendelína je to pozlacená svatozář 
24ti karátovým zlatem a kovová hůl s pozlaceným koncem 
a u sv. Floriána pozlacený hrot kopí. Vše se podařilo dát do 
stavu, který vydrží další staletí. Celkové náklady na restau-
rování jsou 700 tis. Kč s DPH, dotace Olomouckého kraje 
náklady sníží o 123 tis. Kč.                            Jaroslav Bělka 

O NEJSTARŠÍCH RODECH V KOJETÍNĚ
Rod Němečkových
Nejstarší záznamy o rodu Němečkových v Kojetíně jsou 
uvedeny v Rektifikačních aktech z konce měsíce ledna 
roku 1668. V pořadí na 11. místě v Olomouckém předměstí 
(ulici) je uveden Vavřinec Němeček, uživatel chalupy s 30 
výsevkovými měřicemi polí a ve stejném předměstí, které 
zahrnovalo i Mlýnskou ulici, je na 31. místě uveden Martin 
Němeček, bydlící v chalupě, ke které přináleží 33 výsevko-
vých měřic polí. 
V Knize trhové z roku 1681 je Vavřincova chalupa napsaná 
na stejném 11. místě v Olomoucké ulici jako grunt „11. Grunt 
Wawrzincze Niemeczka nekdy Mikulase Sopausska…za 
sumu …800 Rm“. Zápis pokračuje „…Z toho Nalezi Marti-
nowi Niemeczkowi ze wssech Napadniku Slewenych...300 
Rm“. 
Martin Němeček však v roce výše uvedeného zápisu již ne-
žil, protože v roce 1678 je v urbáři města Kojetína uvedena 
na této chalupě jako 2/4 čtvrtník Anna, vdova po Martinovi 
Němečkovi. Chalupa je o rok později, v urbáři z roku 1679, 
uvedena na 5. místě v Mlýnské ulici.
Vdova Anna, manželka Martina, zemřela v roce 1685 
a v polovině prosince toho roku byla chalupa v hodnotě 225 
Rm. převedena podle její závěti synovi Jakubovi, který 
koncem května roku 1687 chalupu prodal Martinovi Bystřic-
kému a dále o něm nejsou další zprávy. 
Odkud Martin Němeček pocházel a kdy do Kojetína přišel, 
nelze doložit. Určit datum jeho narození lze pouze velmi 
obecně a ze zápisů je možno v případě, že se snad dožil 
60 let, datovat jeho narození přibližně k roku 1620, z čehož 
je možno vyvodit, že Martin je otcem Vavřince, bydlícího 
v Olomoucké ulici v chalupě, uvedené na 11. pořadí. 
Pozdější zápisy uvádí vedle uvedených Vavřince a Jaku-
ba další Martinovy syny, Jana, Martina, Matyáše, který se 
odstěhoval do Uhřičic, Josefa a Václava, kromě výjimek 
však bez uvedení jména matky. 
V roce 1678 je rolník Vavřinec, syn Martina, se šesti kusy 
polí uveden jako ¼ láník. Někdy před podzimem roku 1688 
mu zemřela první manželka, protože počátkem listopadu 
roku 1688 se vdovec Vavřinec žení s Kateřinou, dcerou 
Jiřího Nedoťala z Polkovic. Mezi přítomnými na svatbě 
jsou uvedeni, že byli tzv. dožádáni svědkové a jednalo se 
o „…Jakuba, Syna Wawrzincze Niemeczka Zienicha 
a Jakuba Niemeczka Bratra tehoz Wawrzincze Niemeczka 
Zienicha…“. Zápis svatební smlouvy tedy sděluje, že Vav-
řinec měl mezi přítomnými bratra Jakuba a syna Jakuba 

z prvního manželství, ze kterého pochází i další syn Vavři-
nec. Do manželství vnáší ženich dvě krávy a polnosti. Kon-
cem května roku 1690 se Vavřincovi a Kateřině narodil syn 
Jan, brzy na to Kateřina umírá a po necelých dvou letech 
druhého manželství se začátkem měsíce září roku 1690 
vdovec Vavřinec žení potřetí, a to s Marianou, dcerou To-
máše Uhra, s níž má syna Václava, narozeného začátkem 
září roku 1691. 
Manželství netrvalo dlouho, protože Vavřinec v roce 1701 
zemřel a jeho narození můžeme datovat kolem roku 1640. 

Vavřincův grunt v hodnotě 400 Rm., již začátkem října roku 
1701 zdědil jeho nezletilý syn Martin, narozený v roce 
1692, „Letha Panie 1701, dne 3. Octobris……..zdiedil Mar-
tin Niemeczek Swrchu psany grunt po neb.: Otczy swym 
dle Testamentu odporuczeny z gednu Suchau Laukau 
w Suchych Laukach y ginym wsselikym domownim Przislu-
ssenstwim od starodawna patrziczym…“. Vdovu Marianu si 
počátkem srpna roku 1703 bere za manželku švec Václav 
Vyskočil. Nevěsta, vdova, vložila do manželství 4 kusy zdě-
děných polí po bývalém manželovi a v den svatby „ugala 
gest Maryana Materz tehoz Martina Syrotka geho Swrczko-
we wieczy (nářadí k hospodaření) az do zrostu geho k Uzi-
wani a zie gemu z toho dnes neb zegtra Prawa byti chcze“. 
Zápis tedy sděluje, že Martinova matka má právo využívat 
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věci uvedené dále ve smlouvě do doby, než Martin dospěje 
a bude způsobilý hospodařit. 
Martin převzal otcův grunt před svou svatbou, a to v po-
lovině října roku 1722, kdy se oženil s Marianou, dcerou 
Václava Polkovského. Začátkem března roku 1725 se jim 
narodil syn Josef, který však začátkem ledna roku 1740 
v 15 letech zemřel. Další syn Jan, zemřel v den svého na-
rození v polovině dubna roku 1727 a jejich matka Mariana 
zemřela začátkem dubna roku 1728 ve věku 30 let. Vdovec 
Martin, se opět oženil a jeho manželkou se stala začátkem 
února roku 1737 Mariana, vdova po Karlu Piskovském, 
rozená Mračková. Začátkem dubna roku 1743 Martin Ně-
meček ve svých 51 letech, bez mužských dědiců, zemřel. 
Vdova Mariana se začátkem února roku 1744 provdala za 
Ondřeje Kubesa.
Vavřincův syn Jakub, narozený zřejmě v jeho prvním 
manželství, je uvedený v urbáři z května roku 1678 jako 
2/4 čtvrtník. Byl ženatý, protože v polovině listopadu roku 
1690 se jako vdovec oženil s Barborou, vdovou po ze-
mřelém Kašparovi Skřivánkovi, kojetínském měšťanovi 
z domu na náměstí, číslo 12. Začátkem ledna roku 1692 
Jakub dům, číslo 12, v hodnotě 1550 Rm, koupil od dědiců 
Kašpara Skřivánka a začal jim splácet jejich podíly. Avšak 
již v polovině října toho roku dědicové nárokují dům zpět, 
protože Jakub Němeček je v zápise o převodu domu uve-
den už jako zemřelý. Dům získává po různých „tahanicích“ 
Skřivánkova dcera Rozálie (Rozyna), která se provdala za 
Kristiana Čapka, kterému byl spolu s manželkou počátkem 
července roku 1708, jako zděděný připsán. 
Barbora, Jakubova manželka zemřela v psaném věku 60 
let koncem prosince roku 1718. Narodila se tedy kolem 
roku 1658.
Jan, syn Vavřince, narozený kolem roku 1657, se oženil 
(možná podruhé) v polovině listopadu roku 1703 ve svých 
46 letech s 21letou Julianou, dcerou Matouše Krybusa 
z Kroměřížské ulice č. 160. 

Po svatbě se jim narodil syn Martin, který se koncem listo-
padu roku 1727 oženil s Alžbětou, dcerou zemřelého Vác-
lava Pátečka.
V polovině října roku 1716 se jim narodila dcera Kateřina, 
která se začátkem října roku 1737 provdala za Martina 
Minaříka. Dalším, pravděpodobně z několika dětí, byl syn 
Jiří, narozený před rokem 1715, který se v polovině listopa-
du roku 1738 oženil s Apolonií, dcerou po zemřelém Jiřím 
Kotkovi. Svatebním svědkem byl syn jeho bratra Vavřince, 
Martin.
Jan Němeček zemřel v polovině března roku 1722 v udá-
vaném věku 65 let. 
Jiřímu, synovi Jana, bydlícímu v Kroměřížské ulici staré 
číslo 72, se mimo jiných dětí narodil koncem ledna roku 
1758 syn Antonín a začátkem srpna roku 1763 syn Jan. 
Antonín se ve svých 21 letech, v polovině ledna roku 1779, 

oženil s Annou, dcerou již zemřelého Šebestiána Doležela, 
„Niemeczek Antonius hon. Juvenis Filius Niemeczek Geor-
gii cum hon. virgine Anna Filia Df. Dolezel Sebestiani“.
Syn Antonína a Anny Doleželové, František, narozený 
koncem července roku 1782, se koncem února roku 1816 
oženil s 27letou Barborou, dcerou zemřelého Jakuba Kout-
ského z Kroměřížské ulice, číslo 201. Jejich syn František, 
narozený začátkem června roku 1820 v Olomoucké ulici, 
číslo 360, se oženil začátkem února roku 1847 s 21letou 
Petronelou, dcerou zemřelého Františka Rumpla z dnes již 
zbořené chalupy v Olomoucké ulici, číslo 292. V polovině 
ledna roku 1862 se jim narodil syn Antonín, později vyuče-
ný tesař, bydlící v Kroměřížské ulici, číslo 199, později ulici 
Blanská, číslo 187, který byl dvakrát ženatý.
Jeho první manželkou byla Františka, vdova po Antonínu 
Horákovi, dcera domkaře Františka Slatiny a Anny Smrko-
vé z Křenovic, narozená v polovině července roku 1853. 
Vzali se koncem listopadu roku 1902, ale koncem prosin-
ce roku 1907 Františka zemřela. Antonín, bydlící v Blan-
ské ulici, číslo 187, se ve svých 46 letech oženil podruhé 
a jeho manželkou se v polovině února roku 1909 stala 
46letá Josefa, dcera stolaře Vincence Zgody a Marie Kry-
busové z Blanské ulice, číslo 554. Josefa zemřela začát-
kem dubna roku 1942.
Otec Antonína, František, narozený v roce 1820, se ve 
svých 69 letech po smrti své manželky Petronely oženil 
v polovině července roku 1889 s 50letou Marianou, vdovou 
po nádeníkovi Františku Židlíkovi, dcerou Josefa Jiřínské-
ho, zahradníka na Dřínově. 
Druhý syn Jiřího a Apolonie, Jan, narozený začátkem srpna 
roku 1763 se koncem dubna roku 1795 oženil s 19letou Jo-
sefou, dcerou Jakuba Štábla. Začátkem června roku 1803 
se jim narodil v Kroměřížské ulici, staré číslo 72, nové 113, 
syn František. Ten se v polovině listopadu roku 1828 oženil 
s 22letou Kateřinou, dcerou Josefa Šťastníka z Palackého 
ulice, číslo 373. 

Jejich syn Jan, narozený začátkem ledna roku 1836, se 
oženil (více nezjištěno) s Marianou, dcerou domkaře a bed-
náře Filipa Lambota a Anny Indrové, narozenou začátkem 
dubna roku 1844. Bydleli ve Vyškovské ulici, číslo 392. 
Zde se jim narodil koncem listopadu roku 1872 syn Fran-
tišek, který se až ve svých 41 letech v polovině července 
roku 1914 oženil s 33letou Marií, dcerou bednáře Kašpara 
Huňáčka a Marie Pospíšilové z Vyškovské ulice, číslo 390, 
narozenou začátkem září roku 1880. František zemřel kon-
cem prosince roku 1948.
Druhý syn Františka a Kateřiny, Antonín, narozený v polo-
vině ledna roku 1848, se odstěhoval do Kroměříže, kde se 
v polovině července roku 1890 oženil v kostele sv. Mořice 
s 23letou Otýlií (Ottilie), dcerou již zemřelého obchodníka 
Ignáce Wolfa z Kroměříže, Velké náměstí, číslo 21.
V polovině února roku 1898 se 50letý obchodník a kromě-
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řížský měšťan Antonín oženil ve stejném kostele podruhé 
a jeho manželkou se stala 30letá Maria, dcera Antonína 
Stoličky, knížecího revírníka v Zámečku u Bílan. 
Poznámka. V Zámečku se narodil v roce 1838 její příbuz-
ný, významný moravský cestovatel, geolog a paleontolog a 
přírodovědec světového významu Ferdinand Stolička (Sto-
liczka), pracující ve Vídni, Uhrách, Dalmácii, Barmě, Malaj-
sii a Indii, kde při jeho třetí himalájské expedici v důsledku 
horské nemoci ve 35 letech, v červnu roku 1874, v Ladaku 
zemřel. Jeho socha je umístěna na budově Justiční akade-
mie na Masarykově náměstí v Kroměříži.
----------
Jan, syn Antonína a Anny Doleželové, narozený prvního 
dubna roku 1797 v Olomoucké ulici, staré číslo 9, nové 
číslo 360, vyučený tkadlec a později mistr a bydlící v rod-
ném domku na rohu dnešní Polní a Olomoucké ulice, číslo 
360, dnes již zbořeném, se koncem ledna roku 1821 oženil 
s 19letou Marianou, dcerou Jana Krybusa z Kroměřížské 
ulice číslo 107. Jejich čtyři synové, Petr, Antonín, Josef 
a Jan, se stali pokračovateli dále rozvětveného rodu.
-----------
Petr, syn Jana, se narodil koncem listopadu roku 1823 
v Kroměřížské ulici, číslo 142 (dnešní ulice Padlých hrdinů). 
Vyučil se tkalcem a v polovině února roku 1850 se ve věku 
27 let oženil se 17letou Rosálií, ze sousedního domu, čís-
lo 141, dcerou domkaře Jana Pohla, pocházejícího z obce 
Lubná u Kroměříže.
Petrův syn Karel se narodil koncem října roku 1850 
v dnešní Přerovské ulici, číslo 256. Ve svých 26 letech se 
začátkem listopadu roku 1876 „domkař a tkadlecký mistr“ 
oženil s 28letou Josefou, dcerou Františka Ivana z Kromě-
řížské ulice, číslo 118. V té době Karel bydlel v Kroměřížské 
ulici, v domku číslo 138 (u čerpací stanice na konci dnešní 
ulice Padlých hrdinů). Josefa, rozená Ivanová začátkem 
července roku 1904 zemřela a Karel se ve svých 57 letech 
oženil podruhé. Jeho manželkou se začátkem července 
roku 1909 stala 52letá Kateřina, vdova po Antonínu Bajero-
vi, zedníkovi z Chropyně, dcera Josefa Gyly a Josefy Hřeb-
lové z Kojetína, která bydlela v ulici Na Závodí, číslo 275. 
Karlův syn Petr, narozený v polovině října roku 1879, se 
v polovině května roku 1913 oženil se 37letou Karolinou, 
vdovou po Eduardu Poláchovi ze Stříbrnic, dcerou Fran-
tiška Vrány ze Stříbrnic. Počátkem října roku 1913 se jim 
narodila dcera Josefa, která se začátkem srpna roku 1944 
provdala za Josefa Voždu, narozeného koncem února roku 
1915. Oba manželé působili dlouhodobě jako učitelé hudby 
na Lidové škole umění v Kojetíně a Josef byl kapelníkem 
místní hudební kapely.
V době Velké války byl Petr odveden jako pěšák do 54. 
Pěšího pluku do Olomouce a převelen na ruskou frontu, 
kde byl zajat a internován do zajateckého tábora v Oren-
burgu (zhruba 1300 kilometrů jihovýchodně od Moskvy)  
v Simbirské oblasti. Po válce, koncem července roku 1919 
se narodil syn Karel, rolník, ženatý s Ludmilou Šťastníko-
vou, narozenou začátkem července roku 1924. V polovině 
května roku 1945 se Karlovi a Ludmile narodil syn Karel, 
který však koncem srpna téhož roku zemřel. Další syn Vla-
dislav se narodil 1. ledna roku 1947.
Koncem října roku 1921 se Petrovi a Karolíně narodil druhý 
syn Josef, který se vyučil obchodním příručím a koncem 
července roku 1947 oženil se s Libuší Zástěrovou z obce 
Kladky u Moravské Třebové, číslo 96.
Karel, Petrův otec zemřel koncem ledna roku 1925 ve věku 

75 let. Karolina, Petrova manželka zemřela koncem října 
roku 1949.
Další ze synů Petra, Josef, se narodil začátkem února roku 
1860 a v dospělosti pracoval jako zednický pomocník. By-
dlel v ulici Padlých hrdinů, číslo 550. Koncem srpna roku 
1890 se jako 30letý oženil s 32letou Marií, dcerou Josefa 
Krybusa a Apolonie Mračkové z Kroměřížské ulice, číslo 
126. Marie zemřela koncem dubna roku 1930.
Měli dva syny, Josefa a Antonína.
Josef se narodil v polovině prosince roku 1894 a oženil 
se začátkem června roku 1923 v poutním kostele na sv. 
Hostýně s 23letou Žofií, dcerou Jana Šťastníka, narozenou 
v polovině května roku 1900, bydlící v domě v Mlýnské ulici, 
číslo 267. Dům byl před několika lety zbourán. Měli dceru 
Marii, narozenou začátkem března roku 1926, která se pro-
vdala koncem září roku 1946 za 25letého Josefa Souška 
z Uhřičic. Dále měli dceru Jaroslavu, narozenou koncem 
dubna roku 1930. Josefova manželka Žofie zemřela začát-
kem září roku 1945.
Jeho bratr Antonín, rolník, se narodil v polovině dubna roku 
1896 a koncem listopadu roku 1924 se oženil s 18letou Jin-
dřiškou, dcerou již zemřelého Jindřicha Horáčka a Antonie 
Kutalové z Hatí (ulice Přerovská), číslo 260, narozenou 
koncem března roku 1906. Bydleli v dnešní ulici Padlých 
hrdinů, číslo 142 a měli syna Vladimíra, narozeného v po-
lovině prosince roku 1928 a dceru Jindřišku, která se na-
rodila koncem července roku 1934.
-------------
Antonín, syn Jana, bratr Petra se narodil koncem května 
roku 1834 a začátkem února roku 1861 se oženil s 27letou 
Františkou, dcerou Františka Kočičky a Magdaleny Mlčo-
chové, bydlící na dnešním Tržním náměstí, číslo 265. 
Jejich syn František, narozený koncem března roku 1864 
se v polovině července roku 1891 oženil v kostele v Kře-
novicích s 21letou Terezií, dcerou domkaře Josefa Pechy 
a Mariany Klechové z Křenovic, číslo 65. V polovině dubna 
roku 1892 se jim narodil syn František v domě v Mlýnské 
ulici, číslo 265. Ten narukoval do války a v roce 1916 byl 
v hodnosti svobodníka náhradního praporu (ErsBaon) na 
ruské frontě zajat a převezen do zajateckého tábora Jela-
buga (zhruba tisíc kilometrů na východ od Moskvy).
František, otec Františka, zemřel koncem dubna roku 1938 
a jeho manželka Terezie zemřela v 55 letech již začátkem 
července roku 1925 v Kojetíně.
Další syn Antonína, bratr Františka, Antonín se narodil 
v domě své matky v polovině prosince roku 1870. V po-
lovině července roku 1900 se Antonín oženil s 18letou 
Františkou, dcerou Antonína Bajera, zedníka z Chropyně 
a Kateřiny Gylovy. Její matka Kateřina se jako 52letá vdo-
va stala v roce 1909 druhou manželkou Karla Němečka 
z Kroměřížské ulice, číslo 138, a která zemřela koncem led-
na roku 1943 v Přerově.   
Začátkem prosince roku 1911 se Antonínovi a Františce na-
rodil syn Antonín, který v dospělosti bydlel v Brně, v ulici 
Příční, číslo 31 a povoláním byl četnický strážník. Později 
bydlel v Holešově v kasárnách Pořádkové policie (Kaserne 
der Ordnungspolizei). Dne 11. dubna roku 1942 se oženil 
s 20letou Květoslavou, jedinou dcerou Aloise a Anastázie 
Bíbrových z Křenovské ulice, číslo 829, narozenou počát-
kem dubna roku 1922. Manželé, bydlící od listopadu roku 
1947 v domě na ulici Svatopluka Čecha, číslo 709, se poz-
ději přestěhovali do dnes již zbořeného domku v Palackého 
ulici, číslo 384, kde vychovali tři děti, a to syna Miroslava 
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a dcery Drahomíru a Jarmilu. 
Antonín, jejich otec, zemřel v roce 1979 a Květoslava v září 
roku 2008.
Druhý syn Antonína a Františky Bajerové, Václav, se na-
rodil koncem září roku 1913. Povoláním byl voják, četař, 
a za války, od roku 1942, bydlel u Josefa Indráka, v ulici 
Závodí, číslo 275. Předtím bydlel v kasárnách v Rychnově 
nad Kněžnou. Nebyl ženatý.
-----------
Josef, třetí syn Jana a Mariany Krybusové, se narodil v po-
lovině března roku 1832 v chalupě v dnešní ulici Padlých 
hrdinů. číslo 142. Ve svých 32 letech se koncem srpna roku 
1864 oženil s 25letou Františkou, dcerou domkaře Františ-
ka Vojtka a Viktorie Vavrouchové, z dnešní ulice Padlých 
hrdinů, číslo 159. Vdova Františka zemřela v necelých 74le-
tech koncem června roku 1913. 
-------------
Jan, čtvrtý syn Jana, rolník, narozený koncem března roku 
1842 v chalupě číslo 142 v dnešní ulici Padlých hrdinů, se 
v polovině června roku 1872 ve věku 30 let oženil s 37letou 
Josefou, dcerou zemřelého provazníka Františka Juřeny 
a Josefy Uhrové z dnes již zbourané chalupy ve Vyškovské 
ulici, číslo 405. 
Po smrti první manželky začátkem února roku 1889, se 
47letý Jan oženil už začátkem července roku 1889 podru-
hé. Jeho manželkou se stala 32letá svobodná služebná 
Marie, dcera Josefa Sedláka, familianta (nájemce panské 
půdy) a Mariány Sukové z Pivína. Oba v té době bydleli 
v ulici Padlých hrdinů, číslo 139. 
Jejich syn Jan, narozený v polovině května roku 1890, by-
dlel v dnes již zbořeném domě v Kroměřížské ulici, číslo 
179 s manželkou Františkou, dcerou kočího Jana Hoška 
a Františky Urbanovy, oba z Kojetína, kterou si vzal kon-
cem května roku 1918. Františka se však narodila v Pavlo-
vicích u Přerova v polovině února roku 1894. Jan uváděl, že 
má zvláštní zjišťovací schopnosti v oblasti lidského zdraví, 
a proto se mu říkalo – doktor.
Jejich první syn Jaroslav, narozený koncem března roku 
1921 se vyučil strojním zámečníkem a začátkem prosin-
ce roku 1949 se oženil s Alžbětou Korcerovou, narozenou 
koncem srpna roku 1924.
Druhý syn Stanislav, vyučený obuvník a později zemědě-
lec, se narodil v polovině srpna roku 1924. Za války byl od 

konce ledna do poloviny prosince roku 1944 nasazen na 
práce v Berlíně a před koncem války byl v Praze. Koncem 
dubna roku 1949 se oženil s Ludmilou Bosákovou, naroze-
nou koncem září roku 1930. Narodilo se jim pět dětí, dcery 
Miloslavu, Stanislavu, Ludmilu a syny Františka a Jiřího. 
Stanislav později pracoval v Uhelných skladech a rozvážel 
do domácností uhlí. Zemřel v polovině ledna roku 2008.
Jan a Marie, rozená Sedláková, měli ještě svobodnou dce-
ru Marii, narozenou koncem března roku 1895, která se 
neprovdala a provozovala rolnické hospodářství v Kromě-
řížské ulici, číslo 179. Marie, rozená Sedláková, zemřela 
koncem července roku 1916 a její manžel Jan zemřel kon-
cem července roku 1923.
-----------
Význam příjmení vychází historicky z pojmenování lidí, kte-
ří mluvili německy, tudíž jim místní obyvatelé nerozuměli, 
a proto je nazývali „němci“ ve významu „němý“. Příjmení 
Němeček je zdrobnělina příjmení Němec. 
V ČR je v současnosti kolem 4,5 tisíc nositelů - mužů tohoto 
příjmení a zhruba stejný počet žen.
Členové rodu Němečkových v Kojetíně byli především rol-
níky, řemeslníky, ale měli i odborná povolání. Z dříve široce 
rozvětveného rodu bydlí v současnosti v Kojetíně pouze 
čtyři nositelé – muži tohoto příjmení a pět žen.

V roce 1934 podle Adresáře města Kojetína zde bydleli (uli-
ce Štefánikova je současná ulice Padlých hrdinů):
„Jan Němeček, dělník, Kroměřížská 552,
Jan Němeček, rolník, Františka manželka, Kroměřížská 
177,
Marie Němečková, při domácnosti, Kroměřížská 177,
Rudolf Němeček, mechanik, Julie manželka, Blanská 599, 
(pozn. syn Jana Němečka z Měrovic a Anežky Zdráhalové 
z Kojetína, nar. 10. srpna 1906, sňatek 6. října 1928 - man-
želka Julie Fetterová z Žabovřesk - Brno),
Josefka Němečková, při domácnosti, Blanská 554,
Josef Němeček, dělník, Žofie manželka, Štefánikova 550,
Petr Němeček, rolník, Karla manželka, Kateřina, výměnkář, 
Štefánikova 534,
Antonín Němeček, rolník, Jindřiška manželka, Štefánikova 
142,
František Němeček, rolník, Marie manželka, Vyškovská 
392.“                                                                          Miloš Krybus
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MATEŘSKÁ ŠKOLA KOJETÍN
Poslední dny školního roku
Školní rok se nachýlil ke konci a před námi jsou vytoužené 
prázdniny a vše, co k létu patří. Jaký byl závěr roku u nás 
ve škole?
Měsíc červen jsme zahájili velkou zahradní slavností, která 
se konala při příležitosti oslavy Dne dětí a rodiny. Naše za-
hradní párty s názvem Dětská hitmánie s písničkami Pavla 
Nováka, v podání Elišky Novákové a Tomáše Hambálka, 
byla plná tance, zpěvu a soutěží. Slavnost se konala na 
školní zahradě za účasti dětí, jejich rodičů, prarodičů, sou-
rozenců a přátel. Děti si odnesly drobný dáreček, sladkost 
a dobrou náladu. Po vystoupení jsme zapálili táborák, a kdo 

chtěl, mohl si opéct špekáček. K občerstvení byla ochucená 
limonáda a ovocný bar, který připravily naše kuchařky. Spo-
lečně jsme strávili velmi příjemné a milé odpoledne.
Poslední měsíc školního roku se nesl v duchu rozloučení 
s nejstaršími kamarády, kteří odcházejí do základní školy. 
Ve druhém červnovém týdnu jsme ve slavnostním oblečení 
navštívili obřadní síň kojetínské radnice, kde starosta Leoš 
Ptáček pasoval naše předškoláky na školáky. Děti dostaly 
šerpu, pamětní list a drobný dárek. Po velkém fotografo-
vání jsme si prohlédli prostory radnice i kancelář starosty. 
Přejeme našim školákům úspěšný vstup do základní školy 
a samozřejmě samé jedničky. Jejich rodičům přejeme hod-
ně trpělivosti a pevné nervy.
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Naše nejstarší děti také navštívily školní jídelnu, kde si 
prohlédly prostory kuchyně a vyzkoušely si, jak to v jídelně 
chodí, jak se obsloužit sám a jak se nosí tác s jídlem.
Další akcí našich budoucích školáků byla návštěva v prv-
ních třídách základní školy, aby se seznámili s prostředím, 
které je čeká v příštím školním roce. Mohli si vyzkoušet, jak 
se sedí v lavici, kde se budou učit číst, psát a počítat. Starší 
kamarádi prvňáci jim ukázali, co všechno se za rok ve škole 
naučili.
Samozřejmě i v ostatních třídách probíhala spousta zajíma-
vých činností, jako například Indiánský den, jízda vlakem 
do Podzámecké zahrady v Kroměříži, výlet k Biotopu, akce  
Do cukrárny na zmrzlinu, kolečkiáda, a naposledy v letoš-
ním školním roce za námi přijel Kašpárek s pohádkou. Děti 
z Pastelek navštívily moderátorské studio v Rádiu Kromě-
říž, kde si vyzkoušely, jak se mluví do mikrofonu.

Co říci závěrem? Děkujeme všem rodičům za spolupráci 
a přejeme Vám, našim dětem, rodičům a zaměstnancům 
školy krásné léto! 

vedení MŠ

POZVÁNKA
V době konání Kojetínských hodů
budou zrekonstruované prostory

MŠ Kojetín, Hanusíkova ulice
zpřístupněny v rámci

DNŮ OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
v sobotu 17. srpna 2024 od 10.00 do 17.00 hodin

a v neděli 18. srpna 2024 od 10.00 do 16.00 hodin.
Jste srdečně zváni!

ZÁKLADNÍ ŠKOLA NÁMĚSTÍ MÍRU KOJETÍN
Beseda se spisovatelem
Koncem dubna 2024 proběhla na naší škole krásná bese-
da se spisovatelem organizovaná Místní akční skupinou 
Střední Haná.
Spisovatel Jan Opatřil nejdříve dětem vysvětlil, proč a jak 
začal psát své první knihy a jak vznikaly knihy další. Sdělil 
jim, že zájmy, které vznikají již na prvním stupni ZŠ, mohou 
být zájmy na celý život. Svůj zájem o ryby rozpoznal jako 
malý kluk. A dnes o rybách napsal několik knih pro děti. Pro 

poslech vytvořil audio knihu, kterou mu namluvil Jakub Vág-
ner. Své knihy i sám ilustruje. Přes několik výtvarných tech-
nik dospěl k akvarelu. Tato technika pro svou potřebu vody 
k rybám i patří.
Spisovatel dětem ukázal krásu literatury a vzbudil v nich 
zájem o knihy a přírodu. Dal dětem možnosti, jak mohou 
rozvíjet svou čtenářskou gramotnost.
Své autorské čtení ukončil slovy: Psát mě baví, protože 
mohu uplatnit svou fantazii, svobodu a vytvářím originální 
věci.                                                          Vyučující I. stupně
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Den dětí ve škole
Nastal 31. květen 2024, a to znamenalo jediné… Předčas-
ný Den dětí byl tu! Konkrétně naší třídě se tento den na 
naší škole líbil od doby, kdy jsme se stali jejími žáky. A určitě 
nejen nám. Přeci jen, jeden celý den, kdy se neučí, potěší 
nejen malé prvňáčky, ale také i pomalu odcházející deváťá-
ky. Říkáte si, jak celý den vlastně probíhal? Tak čtěte dále 
a já vám to všechno velmi ráda vysvětlím.
Hned brzy ráno, konkrétně kolem osmé hodiny ranní, de-
váté třídy, jako každý rok, připravily několik opravdu zá-
bavných her pro celý první stupeň. Jak už jste poznali, tak 
ano, první stupeň tento den strávil před naší školou hraním 
různých her, které si žáci devátých tříd připravovali celý rok 
a opravdu si na jejich výběru dali záležet. 
Nás, žáky osmých tříd, také čekalo učení neučení. Jaké? 
Vyučující si pro nás připravili první pomoc včetně realistic-
kého napodobení různých typů úrazů.
Na tvorbě zranění z červeného potravinářského barviva 
a těsta, které se na nás přilepilo po kontaktu s vodou, jsme 
si dali záležet. Hodně barev přistálo i na našich obličejích. 
Jedno zranění bylo lepší než druhé a mnohá z nich byla 
k nerozeznání od skutečných úrazů.  Maskéři od filmu by 
z nás měli určitě radost. Někteří namaskovaní se byli po-
chlubit i v ředitelně. A panečku! To bylo otázek, co se nám 
stalo a tak dále… Poté, co jsme se domaskovali, následo-
val zajímavý kvíz o mozkové mrtvici a srdečním infarktu. 
Ten nám ukázal, jak jsou na tom naše znalosti před a po 
vzdělávacím videu. Někteří z nás si smyli svá zranění, 
a někteří chtěli postrašit i své okolí. Jen tak tak jsme stihli 
slíbenou 1. pomoc, kterou jsme si samozřejmě vyzkoušeli. 
A pak hurá domů!
Všichni jsme se vraceli nadšení, s úsměvem na tváři, 
a především s dobrým pocitem z příjemně prožitého dne 
ve škole. Jsem si opravdu jistá, že na tento zážitek jen tak 
nezapomeneme.                           Gabriela Roubalová 8. A 

Výlet deváťáků do Prahy
Na 11. června 2024 se těšili téměř všichni deváťáci. Koneč-
ně nějaká změna. Místo učení výlet do Prahy.
Vyzkoušeli jsme několik dopravců, od Českých drah, přes 
RegioJet, až po Leo expres. Z hlavního nádraží jsme se 
menší procházkou přemístili na Václavské náměstí, odtud 
metrem na Malostranské náměstí a pak ještě pár zastávek 
tramvají a prohlídka Hradčan mohla začít. Nejdříve Chrám 
sv. Víta, pak Pražský hrad, kde nás nejvíc zaujal Vladislav-
ský sál, odtud naše kroky směřovaly do Zlaté uličky. Neza-
pomněli jsme ani na Daliborku, odkud byl krásný výhled na 

naše hlavní město. Prohlídku jsme zakončili na zámeckých 
schodech. Nemohli jsme samozřejmě navštívit a prohléd-
nout si za jeden den všechna krásná místa v Praze, ale ta 
nejznámější jsme nevynechali. Žáci z 9. A měli připravené 
u každé památky, kde jsme se zastavili, krátké povídání 
o její historii. Naše putování hlavním městem bylo zakonče-
no v obchodním centru Palladium, kde si dali všichni pozdní 
oběd a nakoupili dárky, či malou pozornost nejen pro sebe.

Vyučující devátých ročníků
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Výlet 4. tříd na hrad Bouzov
Žáci čtvrtých tříd se v úterý 18. června 2024 jeli podívat na program 
Válečné stroje a střelné zbraně doby husitské, aneb „Jak a s čím bojo-
vali naši předkové“. Názornými ukázkami jim byl přiblížen způsob boje 
v době husitských válek, o nichž se učili v dějepise.
Akční program s řadou ukázek a zapojením žáků proběhl v příjemném 
přírodním prostředí poblíž hradu Bouzova. Žáci měli možnost si pro-
hlédnout i dominantu areálu, repliku „Trojského koně“. Jedná se o zají-
mavou rozhlednu 15 m vysokou, která je zároveň největším válečným 
strojem této podoby na světě s veřejně přístupnými prostory.
Zkusili si také soutěž ve střelbě z kuše o „glejt Viléma Tella za nejlepší 
trefu", viděli středověké válečné stroje a získali o nich základní informa-
ce. Čekala je i ukázka postupu přípravy a výstřelu z válečného stroje, 
praku z doby husitské, kdy pod vedením střelmistra vystřelila osádka 
vytvořená z žáků a dobývala pomyslný hrad.
Zažili pážecí turnaj o titul rytířský. Vybraní zástupci z jednotlivých tříd, 
patřičně vystrojeni a vyzbrojeni, mezi sebou bojovali vyřazovacím způ-
sobem o vítězství a čest být slavnostně pasován, podle středověkého 
ceremoniálu, na rytíře. Vítězové obdrželi sladkou odměnu a „pasovací 
glejt“.
Program byl zábavný a poučný, taktéž umožnil dětem získat představu 
o způsobu života a boje v době husitských válek, o nichž mají povědo-
mí ze školní výuky.                                      Ivana Panáková, tř. uč. 4.B

Další rok za námi
Čas letí jako voda a naši prvňáčci už mají svůj první rok za 
sebou. Společně se staršími dětmi jsme toho spolu zažili 
opravdu mnoho. První půl rok jsme si na sebe tak trošku 
zvykali a zjistili, že společné aktivity napříč všem oddělením 
nás všechny moc baví. Proto jsme v rámci možností trávili 
mnoho chvil společně. Ať už to bylo při hrách ve ŠD, či při 
aktivitách venku. 
Před Velikonocemi byly děti nadšené z chystání velikonoční 
výzdoby na kojetínské náměstí. Velké díky patří naší asis-
tentce Renatě Sedlákové, která dětem vyrobila krásná ke-
ramická vajíčka a děti je s pomocí vychovatelek nádherně 
nazdobily. Jedna z mnoha povedených akcí byla 21. břez-
na 2024, kdy jsme společně uspřádali Ponožkový den aneb 
Světový den Downova syndromu. Každý si pomaloval kou-
pené bílé ponožky, ve kterých následně odcházel domů. 
Dětem se tato akce moc líbila a určitě se stane naší tradi-
cí. Na fotodokumentaci z akcí i různých aktivit se můžete 
podívat na webových stránkách školy – www.zskojetin.cz. 
Díky pokračování v „Šablonách“ a zapojení do inovativního 
vzdělávání účastníků jsme měli dost finančních prostředků 
na nadstandartní aktivity a nákup pomůcek, her i vybavení. 
Tímto děkujeme vedení za možnost zapojení se do tako-
výchto projektů.
Na závěr dětem moc děkujeme za krásný společný rok ví-
ceméně bez větších zakopnutí. Rodičům přejeme pohodo-
vé chvilky s dětmi o prázdninách bez větších úrazů a kolek-
tiv vychovatelek i asistentek se na nové i stávající děti bude 
v září moc těšit.             Kolektiv ŠD ZŠ nám. Míru Kojetín

Superstar 2024
Dne 14. června 2024 naše školní družina uspořádala 
1. ročník pěvecké soutěže Superstar.  
Všechny děti, které se přihlásily, se neskutečně těšily a do-
slova odpočítávaly dny.

ZÁKLADNÍ ŠKOLA SVATOPLUKA ČECHA KOJETÍN
Během soutěže porota hodnotila české, romské, a dokonce 
i anglickou písničku.

Porota vybrala tři nejlepší zpěváky, které jsme odměnili 
krásnými cenami a diplomy. Udělila navíc také speciální 
cenu za odvahu a výkon pro nejmladšího odvážlivce.
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Ovšem tou největší odměnou jsou zážitky, které jsme si 
všichni odnesli. 
Některé výkony byly dechberoucí a my jsme moc rády, že 
jsme takto daly možnost projevit se a ukázat, co v našich 
žácích je. Ta radost v jejich očích! To napětí, které se dalo 
krájet! Skvělé publikum, spravedlivá porota, no zkrátka 
jsme si všichni připadali jako ve skutečné Superstar.  
Příští rok se budeme těšit na 2. ročník!                          D.V.

Tři horké dny ve stopách
Marie Terezie
Ne sice v kočáru, jak by to bývalo bylo za dob slavné císa-
řovny, ale „jen“ v autobusu jsme se za ranního rozbřesku ve 
středu 5. června vydali k místu prvního setkání s Marií Te-
rezií, tedy do Vídně – konkrétně nejprve do Schönbrunnu, 
barokního zámku, jenž sloužil jako letní císařské sídlo pro 
panovnici i její nástupce a dodnes připomíná velikost habs-
burské říše a moci. První „nástřel“ potřebných informací 
nám zprostředkovala naše průvodkyně p. Ivana Augustová 
a pak už nás po komnatách zámku provázel audioprůvod-
ce, který nám prozradil třeba to, že ve zdejším Zrcadlovém 
sále hrál pro Marii Terezii Mozart, že se tu konaly tajné 
porady panovnice s kancléřem Kounicem, že zde pozdě-
ji pobýval např. i Napoleon, že právě v těchto místech se 
odehrávala jednání „tančícího“ Vídeňského kongresu, že 
se tu narodil a později i skonal císař František Josef I. a že 

GYMNÁZIUM KOJETÍN
v  Modrém salónku podepsal svoji abdikaci poslední habs-
burský monarcha Karel I., který tímto aktem ukončil exis-
tenci Rakouska-Uherska.
Impozantní komplex zámku je obklopen neméně impo-
zantním parkem, jehož součástí je i nejstarší zoologická 
zahrada v Evropě. Procházka zoo přišla v parném dni vhod 
– byla zde stinná zákoutí, občerstvovací zóny, a hlavně 
jsme mohli pozorovat více než 700 zvířecích druhů z ce-
lého světa: žirafy, orangutany, tygry sibiřské, koaly či slo-
ny africké, surikaty, lední medvědy, tuleně, oblíbené pandy 
velké aj.
Následoval přesun do centra hlavního města Rakouska 
a krátká zastavení např. u Hofburgu a dómu sv. Štěpána 
a poté už vytoužené a zasloužené utišení žízně a hladu.
A pestrý program pokračoval: budapešťské dopoledne 
sestávalo z prohlídky historického centra – prošli jsme se 
kolem královského paláce, zastavili se u Rybářské bašty 
a Matyášova chrámu, odkud se nám naskytl nádherný vý-
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA KOJETÍN

hled na pravý břeh Dunaje a především na neogotickou bu-
dovu Parlamentu a baziliku sv. Štěpána. Stupnice teplomě-
ru však vystoupala k poledni opět hodně vysoko, a tak jsme 
s úlevou uvítali možnost schovat se před sluncem do růz-
ných obchůdků, občerstvovacích zařízení či do proslulé trž-
nice a poté si užít „koupačku“ v pro Budapešť tak typických 
lázních (konkrétně se jednalo o termální lázně Szechényi).
No a třetí den, v pátek 7. června 2024, nás čekalo hlavní 
město Slovenska a zde Bratislavský hrad, dóm sv. Marti-
na, historická radnice, Michalská brána a poslední možnost 
utratit zbývající eura za něco na zub nebo za prezent pro 
své blízké…
Závěrečné poděkování patří jednak vitální paní průvodkyni 
a vstřícným řidičům, jednak p. učitelkám Štefkové, která ce-
lou exkurzi organizačně zvládla na jedničku, a Nopové, jež 
razantně prosazovala naše práva v místě ubytování, a také 
všem padesáti šesti naprosto úžasným studentům.

Eva Mlčochová

Koncert k Roku české hudby:
Z newyorské Carnegie Hall do Kojetína
Koncert, který pořádala ZUŠ v rámci Roku české hudby 
a na kterém se představil přední český klavírista profesor 
Tomáš Víšek, se natrvalo zapíše do povědomí všech zú-
častněných. 
Profesor Tomáš Víšek je laureátem mnoha zahraničních 
soutěží. Koncertoval v Japonsku, Egyptě, USA, Vel. Bri-
tánii, Maďarsku, Rusku, Bulharsku, Německu, Francii, 
Nizozemí, Itálii, Švýcarsku, Finsku, Slovinsku, Rakousku, 
Čechách, na Slovensku a v Polsku. Dosavadním vrcholem 
jeho kariéry je získání 1. ceny v soutěži "Golden Classical 
Music Awards“, spojené s koncertem v newyorské Carne-
gie Hall v roce 2021. 
Na koncertu, který se uskutečnil 10. června 2024 v sále 
ZUŠ Kojetín, provedl profesor všechny přítomné díly čes-
kých i světových autorů. O každém díle, které interpretoval, 

pohovořil s velkou mírou znalostí a nadšením, které se pře-
neslo i na posluchače. Zazněla klavírní díla Ludwiga van 
Beethovena, Franze Liszta, která byla uvedena s návaz-
ností na českou hudbu a samozřejmě skladby českých ve-
likánů Václava Jana Tomáška, Antonína Dvořáka, Bedřicha 
Smetany. Na závěr jsme měli možnost vyslechnout Sonátu 
pro klavír Víškova spolužáka z konzervatoře Michaela Ko-
cába. Toto dílo je dlouhodobě součástí koncertního reper-
toáru profesora a bylo pro všechny přítomné zcela určitě 
velkým překvapením.
Z koncertu si všichni posluchači odnesli hluboký hudební 
a díky osobnosti profesora i lidský zážitek a též dárek v po-
době CD, které Tomáš Víšek vydal právě u příležitosti Roku 
české hudby. Věříme, že koncert s tímto světovým inter-
pretem se v Kojetíně neuskutečnil naposledy a profesora 
Víška, vynikajícího klavíristu, ale i zaníceného průvodce 
světem hudby, budeme moci v Kojetíně opět přivítat.

Vaše ZUŠka

Další zlato pro Kojetín
Pět žáků ZUŠ Kojetín se koncem května vypravilo až téměř 
na druhý konec republiky, aby se zúčastnili soutěžní pře-
hlídky Flautování v Jindřichově Hradci. Soubor s názvem 
PÍSKomil tvoří Alice Mizerová (zobcová flétna a perkuse), 
Ester Hanulíková, Štěpán Kučírek, Anh Thi Dam (zobcové 

flétny) a Jan Kočvara (klavír). Přehlídka Flautování, kterou 
již pošesté pořádala ZUŠ Vítězslava Nováka v Jindřicho-
vě Hradci, je výjimečná tím, že spojuje přátelské soutěže-
ní ve hře na zobcovou flétnu s dalšími aktivitami. Během 
tří dnů akce měli účastníci možnost zapojit se do různých 
hudebních workshopů, navštívit prodejní stánky s nástroji  
a notovými materiály, vyslechnout si koncert porotců a za-



19

Kojetínský zpravodaj                                                                                                                    7–8/2024

hrát si na společném závěrečném koncertě vybraných sou-
těžících a velkého flétnového orchestru složeného z téměř 
všech účastníků akce. Ze soutěže si odnesli zlaté pásmo 
a zvláštní cenu za úpravu skladby. Ale ještě důležitějším 

výsledkem než diplomy a ocenění jsou nabyté zkušenos-
ti, upevnění kamarádství mezi členy souboru, zlepšení je-
jich týmové práce a nové nadšení, které je bude motivovat 
k dalšímu hraní. Už nyní se těšíme na příští ročník!

Vaše ZUŠka

Se ZUŠkou úspěšně
do cíle školního roku
Poslední týdny školního roku patří na ZUŠce k těm nejná-
ročnějším.
Ve středu 29. května 2024 se uskutečnila největší akce 
školního roku, koncert v rámci ZUŠ Open. Pod letošním 
heslem „ZUŠlechťujeme uměním“ ožily od 23. května do 9. 
června 2024 stovky míst po celé republice hudebními kon-
certy, divadelními a tanečními představeními, výstavami 
i dalšími kulturními akcemi. Naše škola zamířila v tento den 
tradičně na kojetínské náměstí, aby se předvedla v pestré 
paletě hudby nejrůznějších žánrů. V téměř tříhodinovém 
programu se představili účinkující od těch nejmenších, žáč-
ků Přípravných a 1. ročníků přes menší i větší soubory až 
po velké orchestry různých nástrojových obsazení.
V úterý 4. června 2024 rozezněly sál školy tóny posledního 
3. Absolventského koncertu.
V pátek 7. června 2024 naši žáci i učitelé naplnili hudbou 
vznešené prostory kostela Nanebevzetí Panny Marie. Bylo 
nám ctí, stát se opět součástí programu Noci kostelů.
V pondělí 10. června 2024 jsme „otevřeli dveře“ všem, kteří 
projevili zájem o prohlídku školy, a především novým zá-
jemcům o studium hudby. V odpoledních hodinách si někte-
ří naši žáci společně s pedagogy „odskočili“ do Kulturního 
domu potěšit svým vystoupením posluchače na Setkání 
seniorů. Tento den pak vyvrcholil koncertem vynikajícího 
klavíristy, profesora Tomáše Víška.
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DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE KOJETÍN INFORMUJE

Ve čtvrtek 13. června 2024 byli oceněni starostou města 
nejlepší žáci kojetínských škol a mezi nimi i našich devět 
nominovaných muzikantů, desátou nominací byl Dechový 
orchestr, čerstvý držitel stříbrného pásma v Ústředním kole 
soutěžní přehlídky. 
Mimo těchto stěžejních akcí probíhaly celý měsíc červen 
závěrečné besídky, vystoupení a samozřejmě těšení na 
prázdniny. A tak si je užijte, milí žáci i učitelé, co nejlépe, 
plně si je za práci v tomto, již skončeném školním roce, za-
sloužíte.

Vaše ZUŠka

Instruktoři DDM tvoří budoucnost
Jak to celé začalo?
V rámci rozšíření služeb volnočasového vzdělávání se na 
Domě dětí a mládeže Kojetín snažíme hledat zahraniční 
partnery a zapojovat se do mezinárodních projektů. Vzhle-
dem k praktické neexistenci sítě volnočasových center v ji-
ných státech Evropské unie je velmi složité najít partnerské 
organizace s podobnou činností. Nicméně díky plzeňské-
mu koordinačnímu centru česko-německých výměn mlá-
deže – Tandem se nám potenciální partnery pro výměnu 
mládeže podařilo získat.
První společné setkání s partnerskou organizací Kolping-
-Bildungswerk z německého Neussu proběhlo ještě pod zá-
štitou Tandemu v listopadu loňského roku v Praze. Na tom-

to setkání plném řady rozmanitých aktivit se naši instruktoři 
seznámili s mládeží z Německa a po překonání prvotního 
ostychu a kulturního šoku jsme společně začali plánovat 
náš budoucí projekt.
Jugend gestaltet zukunft – Mládež tvoří budoucnost
S postupem roku získával náš projekt stále jasnější obry-
sy. S partnerskou organizací se nám podařilo zapojit do 
programu „Youth shapes future – International youth ex-
change at places of remembrance in Europe” pod záštitou 
Der Landschaftsverband Rheinland (LVR) financovaného 
ze zdrojů Ministerstva zahraničních věcí Spolkové republi-
ky Německo. A tak jsme se mohli vydat přes celou Českou 
republiku a celé Německo do Neussu, na okraj spolkové 
země Severní Porýní-Vestfálsko.
Prvním pilířem projektu bylo propojovat mládež napříč Ev-
ropou a umožnit mladým lidem překonávat jazykové bariéry 
tím, že se naučí používat cizí jazyk bez ostychu a zúročí 
znalosti angličtiny, a díky německým partnerům i němčiny, 
získané ve škole. To, že se nám tuto část projektu podaří 
naplnit, jsme zjistili již první den při společné návštěvě Dyc-
kova zámku nedaleko Neussu, kdy se po prvotním váhá-
ní a obavách stala z mezinárodní komunikace, především 
v angličtině, přirozená součást našeho setkání.
Druhou částí našeho programu, jak již název napovídá 
– mezinárodní výměna mládeže na památných místech 
Evropy, je připomenout si nešťastnou kapitolu německých 
i českých dějin, éru německého národního socialismu 
– nacismu. Kromě důležitosti toho, aby toto tragické období 
neupadlo v zapomnění, je nesmírně důležité se z minulos-
ti poučit a snažit se zabránit tomu, aby se obdobné hrůzy 
opakovaly. Této části projektu byl věnován druhý den naší 
návštěvy, kdy jsme navštívili Kolín nad Rýnem, a také den 
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Pokračování z 6/2024

Olomoucká brána
Kojetínské obecní představenstvo, složené z 27 zvolených zástupců, mělo svá jednání o nedělích, a to zhruba jednou 
měsíčně. Zápis, tzv. Protokol, uváděl pravidelné body z jednání představenstva a byl vždy ukončen podpisy všech zúčast-
něných. Značná část bodů jednání se zabývala osobními požadavky či starostmi občanů, opravami a prodeji obecních 
nemovitostí, projednávány byly i nařízení vyšších orgánů a platby z městské pokladny potřebným, například žebrákům či 
zesnulým bez příbuzných.
Protokol z neděle dne 27. října roku 1850 uvádí v Pokračování z jednání tohoto dne pod bodem 1. následující zápis 
o rozhodnutí (přesný opis): 
„Ponevadž brána holomaucká v jejim nynejším stavu nebezpečná jest, tak se strhne na odvrácení nejakýho mož-
nyho neštěsti a jednak, že brána táto co nejdřív, a přec ještě v tomto tejdnu rozebrána býti musy, práce při roze-
brání se v čas te licitacy vyjedná.“. Pod zápis se podepsal starosta Špaček a zastupitelé uvedeni na dalším obrázku.

Obr. Zápis o stržení Olomoucké brány ze dne 27. října 1850.

Obr. Podpisy zastupitelů města Kojetína na Protokolu ze zasedání představenstva ze dne 27. října 1850.

Tento říjnový zápis z jednání zastupitelů města ještě neznamenal, že Olomoucká brána s věží byla skutečně zbourána. 
Avšak situace byla velmi naléhavá, o čemž svědčí účetní zápisy v Hlavní knize z roku 1850–1851 na stranách 50, 59 
a 134 (volná citace přeložených zápisů):
„Již 12. listopadu 1850 bylo z městské pokladny vyplaceno zednickému mistru Josefu Cygnovi 30 zlatých za 
rozebrání Olomoucké brány dle licitačního protokolu a kvitance.
Ještě předtím, a to 16. října roku 1850, zaplatil majitel domu číslo 63 Antonín Petrovský městu 30 zlatých za odkoupenou 
pravostrannou zeď, při Olomoucké bráně, která byla součástí jeho domu. Taktéž majitel domu číslo 2 Jan Šťastník odkou-
pil dne 25. listopadu 1850 od města levostrannou zeď při Olomoucké bráně, která byla taktéž součástí jeho domu.
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Dne 31. října 1850 zaplatil Kašpar Skládal za staré dřevo z městské Olomoucké brány 1 zlatý a 3 krejcary a taktéž Josef 
Přikryl zaplatil za staré dřevo 1 zlatý 16 krejcarů.
Dne 10. prosince téhož roku odkoupil Vincenc Drešer dřevo z krovu při Olomoucké bráně a zaplatil 1 zlatý. Taktéž za staré 
dřevo ze stržené městské Olomoucké brány zaplatil dne 17. prosince Josef Zahradníček 7 zlatých a 21 krejcarů“. 

Další výdaje a příjmy související s likvidací brány účetní Hlavní kniha neuvádí, je tedy zřejmé, že brána s věží byla 
počátkem listopadu zbourána, tedy během 14 dnů a odklizení materiálu a úklid se uskutečnil do konce roku 1850.

Obr. Stránky z účetní Hlavní knihy z roku 1850 – 1851 ve věci bourání budovy Olomoucké brány.

Brána s věží byla tedy zbourána a mezi obecním domkem číslo 1, domem číslo 2 a soudomím číslo 63 vznikl prů-
jezd mezi domy, tedy úzká, necelých 20 metrů krátká ulice bez uzavíratelné průjezdné brány, která byla ještě něko-
lik desítek let nazývána Olomouckou bránou. Všechny další archiválie se sice zmiňují o Olomoucké bráně, ale je 
myšlen uliční průjezd, nikoliv budova věžové brány, což badatele a kronikáře uvádělo v omyl, a proto byl obecně 
přijímán názor, že budova Olomoucké brány byla zbourána až mnohem později, než se ve skutečnosti stalo.

Jak bylo dále postupováno, uvádí dopis majitele domu číslo 2, Antonína Lampky, měšťana v Kojetíně, který dne 6. pro-
since roku 1875 napsal dopis Obecnímu výboru v Kojetíně, ve kterém „…prosí o povolení rozšíření Olomoucké brány 
v městě Kojetíně“ a zdůvodňuje to takto (doslovný přepis):   
„Slavný obecní výbore! 
Můj dům čís.2 v Kojetíně hraničí s obecním domkem, a činí takto úzský vjezd do města čili tak zvanou bránu Olomúckou. 
Jak známo, jest tato bývalá brána velmi úzská, takže dva vozy podle sebe s tíží projeti mohou, přičemž se škodí domu 
číslu 63., mému domu číslu 2. i obecnímu domku. 
Brána tato by se dala velmi levným spůsobem rozšířiti, totiž rozbořením nepatrného bezúčelného domku obecní-
ho, a rozbořením rohu mého domu, tak, že by pak byla tato strana rovná směrem ke kříži, na cestě „na šprloch“ 
stojícímu, a docela v rovné čáře s ulicí Olomúckou od domu páně Jančíkova až po poštu.
Jak doslýchám, zamýšlí slavný výbor obecní stavěti na prostoře u domku obecního šopu, a jelikož by pak těžší bylo domek 
ten bořiti, kdyby něco nového na prostoře této se vystavěti dalo, osměluji se slavnému výboru činiti následující návrh:
Já jsem hotov, k rozšíření vjezdu do vnitra města od strany Olomucké spoluúčinkovati v ten způsob, nechá-li slavný výbor 
domek obecní rozbořiti a ponechá-li mi materiál tento, neboť já musím hlavní stavení svého domu též rozbořiti a prostoru 
tuto svou vlastní na cestu ponechati, všechno jinak stavěti, což spojeno s nemalými výlohami.
Dále bych žádal za ponechání kousku prostory obecní směrem ku kříži na cestě „na šprloch“ stojícímu tak, aby ch svou 
zahradu od domu čís.2. vyrovnal, a všechno do pravého úhlu postaviti mohl a konečně bych žádal za nějakou peněžitou 
částku co náhradu, anžto mně kromě jiných značných výloh i ta nastane, že domovní sklep níže položiti musím.
Uváží-li slavný výbor, jaké úhlednosti město tím nabude, a jak krásnou a rovně širokou ulici získá, tedy nahlédne, že by 
levnějším spůsobem tuto bránu nerozšíří, než jak já tuto návrh k tomu činím. Rozšířením tohoto sobě každý přeje, ba 
i slavný silniční výbor, který již dávno o tom se zmiňuje, jakým by se způsobem tato brána rozšířiti dala, si toho přeje.
Že by se tento můj návrh nepřijal, bylo by toto rozšíření vjezdu do města opět na dlouhé časy odloženo, pročež, doufaje 
v příznivé vyřízení této své žádosti prosím.
Slavný obecní výbore, ráčíž rozšířením olomoucké brány ve smyslu této mé žádosti povoliti a zavésti dáti.
V Kojetíně, dne 6. prosince 1875       Antonín Lampka“

Zastupitelstvo města Kojetína však na návrh Antonína Lampky reagovalo na svém zasedání ze dne 14. května roku 1876 
takto: „Jelikož ve věci od měšťana Antonína Lampky navrženého rozšíření olomoucké brány, dotýčný odbor vý-
boru zprávu stran vyjednání této záležitosti nepodal, odročí se od prodeje tím věc táto na neurčitý čas.“.

Návrh Antonína Lampky se uskutečnil až za deset let, a to v roce 1886. 
Majiteli měšťanského domu číslo 2, včetně přináležejících parcel, se po Antonínu Lampkovi stali od 29. srpna roku 1883 
rolník Jan Kotek s manželkou Terezií. Manželé Kotkovi se po dohodě s představiteli města rozhodli za úplatu 
k realizaci nezbytného rozšíření úzké ulice Olomoucká brána. V březnu roku 1886 byla na základě usnesení obecního 
zastupitelstva ze dne 1. března 1886 podepsána mezi zástupci města Kojetína v čele se starostou Eduardem Dudíkem 
a manželi Kotkovými „Směnná dotýčná odstupní smlouva“, číslo C1886/17. 
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V bodě 2 smlouvy se uvádí: „Manželé pan Jan a paní Terezie Kotkovi zavazují se část svého domu číslo 2 v Kojetíně 
vystaveného na části stavební prostory p.č. 55/2 ve výměře 13 sáhů čtverečních rozbourati, jakož i celý domek 
č. 1 v Kojetíně obci kojetínské patřící. Stavivo z tohoto domu připadne manželům Kotkovým a mimo to zaplatila obec 
města Kojetína manželům Kotkovým co náhradu za rozbouranou část domu číslo 2 v Kojetíně obnos 600 zl.  slovy šest 
set zlatých Rm. (rýnských moravských), z kterého obnosu tito per contraktum (per contractum - smlouvou) kvitují.
V bodě 3 se uvádí: „Směna zde uvedených stavebních prostor stala se za tím účelem, by silnice kolem domů číslo 1. a 2. 
v Kojetíně vedoucí, rozšířena býti mohla“.
Smlouva dále uvádí právní povinnosti k zapsání dohodnutých, později uskutečněných úkonů.

Obr. Situační plánek změn k rozšíření ulice po zbourání městské Olomoucké věžové brány v roce 1886. 
Červeně je vyznačeno místo, kde do roku 1850 stála budova Olomoucké brány. 

Soudomí číslo 63 na opačné straně ulice bylo bouráno postupně od května roku 1928 až do 70. let 20. století.

Obr. Dílčí platby v roce 1886 Janu Kotkovi od města Kojetína za úkony související s rozšířením ulice Olomoucká brána.

Olomoucká brána (Olmützer Tor, Olomucensis porta), zapomenutá, opomíjená a nikde nezmiňovaná, se tímto 
bádáním odhalila v celém svém společenském významu a stavebním půvabu. 
Jako jedna z dominant byla mnoho staletí nedílnou součástí panoramatu města Kojetína.
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Pokračování příště.
 Miloš Krybus, Božena Hanáková-Urbanová, Josef Bibr

Kroměřížská brána
Osudy druhé kojetínské městské věžové brány jsou historicky spojeny s rozvojem školství v Kojetíně. Proto byla Kromě-
řížská brána více v podvědomí místních obyvatel a historici jí věnovali mnohem více pozornosti než bráně Olomoucké, 
případně Vyškovské. 
Stavba Kroměřížské brány, jako součást fortifikace města, byla vstupem do města z jižní strany, tedy ze směru od Kro-
měříže. Její stavební vývoj byl obdobný jako u brány Olomoucké. Z počátku byla tvořena jednoduchými vraty zasazenými 
v hradební zdi s ozbrojenou posádkou, později zde byl vystavěn nízký zděný přístřešek pro výběrčí mýta a dalších daní, 
a na něm byla v další fázi vystavěna obranná věž. Všechny tyto stavební úkony byly realizovány během 14. a 15. století, 
tedy v době, kdy kojetínské panství ještě nebylo pražskými biskupy dáno do zástavy cizím vrchnostem. Je nepopíratelné, 
avšak nedoložitelné, že tak jak se měnilo stavebně město, docházelo během dalších let i u městských bran k různým 
přestavbám a úpravám. 

Kroměřížská brána byla vystavěna v nadmořské výšce 199 metrů v dolní třetině úpatí mírné vyvýšeniny, jejíž nejvyšší 
vrchol na náměstí je v nadmořské výšce 204 metrů. 
Stavební vývoj v době pozdního středověku určil, že se tato městská brána stala i do budoucna součástí jedinečné 
církevně duchovní a vzdělávací části města, ze tří stran uzavřené, s dominantou kostela se hřbitovem a kostnicí (caste-
llum cum sacro campo et ossuario), naproti stojící farou (parochiā), pod níž byl vystavěn místní špitál (hospitale), sousedící 
se zdí městské brány (porta civitatis), u které byla z její druhé strany postavena škola (schola). 
Toto místo sloužilo obyvatelům města od jejich narození, protože byli v kostele pokřtěni, navštěvovali minimálně 
jednou týdně svatou mši v kostele, někteří využili „služeb“ špitálu a mnozí, v pozdější době, chodili i do školy. 
Samozřejmě, do roku 1833 byli pohřbeni na hřbitově kolem kostela. 
A zcela jistě velmi často procházeli či projížděli Kroměřížskou bránou.

Obr. Poloha Kroměřížské městské brány v současné zástavbě.
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čtvrtý, kdy jsme se podívali do Düsseldorfu. V obou měs-
tech jsme si prošli jejich krásná historická centra, navštívili 
muzea a památníky věnované obětem holokaustu a další 
zajímavá (nejen) historická místa. V Kolíně jsme po návště-
vě památníku věnovanému místním obětem holokaustu 
a druhé světové války na břehu Rýna diskutovali na téma 
historických paralel a důležitosti voleb, jelikož i NSDAP byla 
demokraticky zvolena ve svobodných volbách.
Posledním cílem a posláním našeho programu byl roz-
voj polytechnických a rukodělných dovedností účastníků. 
Těmto aktivitám byl věnován den třetí, kdy jsme zavítali do 
Kolping-Bildungswerk Neuss, sídla naší partnerské organi-
zace. Naši instruktoři si vyzkoušeli práci se dřevem, pájení 
a šití. Pro mnohé z nich to byla první a jistě zajímavá zku-
šenost. Celý den se nesl ve velmi příjemné a přátelské at-
mosféře plné práce a mezinárodní komunikace, a nakonec 
došlo i na hudbu a tanec. 
Co říci na závěr?
V první řadě je potřeba poděkovat všem, bez kterých by se 
nemohl náš projekt konat, partnerskou organizací počínaje, 
pracovníkům LVR a všem dalším, bez kterých bychom ne-
mohli prožít skvělých pět dní v Severním Porýní-Vestfálsku. 
Co se týče našich instruktorů, jsme pyšní, že se ani v Ně-
mecku neztratili a vzorně reprezentovali nejen DDM, ale 
i celé město Kojetín. Pevně věříme, že si z projektu odná-
ší kromě nových přátel a poznání západoněmeckých měst 
a kultury i spoustu užitečných dovedností a podnětů k pře-
mýšlení, a že jim i tento projekt pomůže v tom tvořit takovou 
budoucnost, jakou by si přáli a zasloužili.
Samotným závěrem je ještě potřeba zmínit, že ačkoliv byla 
návštěva Neussu první mezinárodní výměnou mládeže to-
hoto projektu, rozhodně se nejedná o výměnu poslední. Na 
naše partnery z Kolping-Bildungswerk Neuss se budeme 
těšit v listopadu letošního roku, kdy zavítají za námi do na-
šeho Kojetína.                                                                DDM

PŘIPRAVUJEME NA PRÁZDNINY
POBYTOVÉ LETNÍ TÁBORY

PŘÍMĚSTSKÉ LETNÍ TÁBORY
Bližší info o všech připravovaných akcích najdete na www.ddm.kojetin.cz a facebookových stránkách DDM Kojetín.
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MĚSTSKÁ KNIHOVNA MěKS KOJETÍN
Červen v knihovně
Červen v knihovně již roky provází moc pěkná akce celo-
státního významu Už jsem čtenář – Knížka pro prvňáčka 
2023/2024. Letos proběhl již 16. ročník. Jeho cílem je roz-
voj čtenářských návyků žáků již od prvního ročníku školní 
docházky, přivést děti hned od počátku školní docházky 
do knihoven, vytvářet u nich návyk na pravidelnou četbu, 
rozšiřovat jejich dovednosti v získávání informací z různých 
dostupných zdrojů.
Letošní odměnou za úspěšné absolvování projektu byla 
česká novinka, kterou nelze v běžné knihkupecké síti mini-
málně tři roky koupit – „Kouzelné brýle“ (napsala Zuzana 
Pospíšilová, ilustrace Iveta Autratová). A o čem kniha je? 
Holčičku - prvňačku Amálku začaly zlobit oči, a tak jí rodi-
če pořídili nové brýle. Jsou růžové, s korálky po stranách 
a možná, možná umí i kouzlit! 
Naši milí prvňáčci, přejeme vám mnoho potěšení nejen 
s touto hezkou knížkou, ale i dalšími, které si s chutí pře-
čtete. Čtení je totiž krásná a naprosto bezpečná závislost!
Do projektu byly zapojeny všechny 1. třídy ZŠ v Kojetíně.
Pro žáky 4. tříd jsme připravili literární besedu Na dvoře 
císaře Rudolfa II., čerpáno bylo z knih přeních současných 
českých autorů pro děti – M. Drijverové (Příběhy o Rudolfu 
II., České pověsti pro malé děti), J. Eislerové (Staré pověsti 
české) a A. Jirásek (Straré pověsti české).

Lekce informační výchovy, určené žákům 3. tříd, obsaho-
valy ukázky z děl nejznámějších českých autorů a praktické 
cvičení formou hry. Žáci se dozvěděli, jaké části má kni-
ha, jaké je základní rozdělení literatury a informace o jejich 
uspořádání v knihovně.
Společné chvíle s knihou a povídáním o prázdninách a let-
ním lenošení jsme prožili s dětmi ze ŠD a Klubů malých čte-
nářů z Polkovic a Lobodic. Zábavné odpoledne s názvem 
Hurá na prázdniny! 

Jitka Lorencová vedoucí knihovny

PRÁZDNINY V KNIHOVNĚ 2024

ZKUS SI PRÁCI KNIHOVNÍKA!
Každé srpnové pondělí 9–11 hodin, dětské oddělení

(pro děti 7-15 let)
Zábavné prázdninové čtení spojené s tvořivými

dílničkami, hrami, soutěžemi, luštění
a možností zkusit si práci knihovníka.

POHÁDKOVÉ DOPOLEDNE
Každá srpnová středa 10–11 hodin, dětské oddělení

(pro děti do 7 let)
Pohádkové čtení pro děti s maminkami

(vítáni jsou i tatínkové, babičky či dědečkové).
Budeme si spolu číst pohádkové příběhy, veselé básničky, 

hádanky a také si budeme hrát, tvořit a kreslit.

Program probíhá pouze v srpnu!

ZMĚNA PŮJČOVNÍ DOBY V ČERVENCI A SRPNU

Pokud nás v knihovně již nezastihnete, můžete knihy vracet i na VIC, Masarykovo nám. 8 (informace v přízemí)
Přejeme našim čtenářům krásné léto.

Více se dozvíte na webových stránkách MěKS Kojetín: www.mekskojetin.cz/mestska-knihovna
facebooku a rajče.net – Městská knihovna MěKS Kojetín

Oddělení pro děti a mládež
pondělí a středa 9–12 a 13–15 hodin

Oddělení pro dospělé beze změny
úterý a čtvrtek 8–12 a 14–18 hodin

pátek 8–12 hodin
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Kultura v květnu a červnu
Ve středu 29. května 2024 proběhla v rámci Kojetínského 
hudebního léta celostátní akce s názvem ZUŠ Open, na 
které se představili žáci kojetínské umělecké školy. Od 16té 
hodiny odpolední si mohli návštěvníci vychutnat bohatý 
program, ve kterém účinkovaly sbory, soubory a orchestry. 
Tento v pořadí již osmý happening oživil Masarykovo ná-
městí a potěšil mnoho posluchačů, kteří v krásný květnový 
podvečer tuto akci navštívili.

Další celostátní akcí, do které jsme se zapojili, byla Muzejní 
noc v pátek 7. června 2024, která se u nás v Kojetíně kona-
la už počtvrté. Pestrý program zahájil folklórní soubor Bez-
měrováček s pásmem Čí só hody. Děti předvedly, jak si dřív 
mládež hrála na chasu při hodech a jízdu králů. V krátkém 
programu také zatančily tance Holán, Hanačka a Dódlec-

MĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘEDISKO KOJETÍN

kó polku. Po krátké pauze následovala ukázka tří variant 
mužského hanáckého kroje, kdy model Martin Ligač před-
vedl kroj mládenecký, ženáčský a sváteční. S jednotlivými 
krojovými součástkami, které připravila Kateřina Pastyříko-
vá, seznámil přítomné muzejní pracovník Milan Zahradník. 
Pro hravé dětské návštěvníky si připravila Jana Nováková 
zajímavé hry a soutěže, po kterých si mohli za odměnu 
opéct špekáček. Ani dospělí nebyli ochuzeni o gurmánský 
zážitek v podobě zabijačkového kotle, ze kterého si mohli 
vybrat pochutiny dle svého gusta. Po setmění se promítaly 
filmy tvůrčí skupiny Signál 64 a filmy z archívu Jaroslava 
Kačírka, kde mohli diváci obdivovat starý Kojetín, třeba při 
rekonstrukci náměstí na počátku 60. let 20. století. V rámci 
Muzejní noci byly samozřejmě otevřeny všechny expozice 
v našem muzeu a to Ztracená tvář Hané, Když byla ještě 
technika v plenkách, Hrůzostrašné sklepení a galerie VIC, 
kde zrovna probíhala výstava Spolku přátel výtvarného 
umění Kroměřížska s názvem Kroměřížský výtvarný salon 
2024. Věříme, že celá akce se návštěvníkům líbila a bude-
me se těšit na další ročník.

Ve středu 19. června 2024 proběhla v galerii VIC vernisáž 
výstavy s názvem Slavní, známí i neznámí. Návštěvníky 
a autora Roberta Rohála přivítal za Městské kulturní stře-
disko Milan Zahradník, který posléze předal slovo Romaně 
Blažkové, která do detailu seznámila přítomné s životem 
a dílem pracovníka v kultuře, publicisty a talentovaného 
fotografa Roberta Rohála. Celou atmosféru poetického 
pozdního odpoledne dokreslila svou produkcí pop-rocková 
skupina GAIA, která vystoupila ve čtyřech vstupech. Au-
tor zvolil pro tuto expozici fotografie přenesené na plátno, 
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které působí velmi plasticky a realisticky. Návštěvníci mo-
hou obdivovat nejen české, ale i zahraniční celebrity, hle-
dáček fotoaparátu autora výstavy zachytil například Karla 
Gotta, Květu Fialovou, Jarmilu Šulákovou, Zdeňka Trošku 
nebo dokonce proslulého trumpetistu a hudebníka Laca 
Décziho. To je ovšem jen malý výčet, proto určitě navštivte 
naši galerii ve Vzdělávacím a informačním centru, kde mů-
žete tyto skvosty obdivovat do 9. srpna 2024, kdy výstava 
Slavní, známí i neznámí končí.

Také v červnu probíhalo zvelebování v prostorách ná-
dvoří v Husově ulici. Ze zarostlého a truchlivého nádvoří 
se postupně stává koutek oddechu a rozkoše, kde najdou 
uplatnění i vyřazené exponáty z našeho muzea. Zahrádka 
pomalu dostává svou podobu, bylinkové záhonky 
raší a jednotlivá zákoutí působí jako potěcha pro 
duši, po celodenní lopotě v kanceláři. Také drobný 
hmyz a zpěvné ptactvo zalétá k pítkům v parných 
dnech a hledají zde útočiště od rozpálených as-
faltových a betonových ploch města. I chátrající 
pavlač už nepůsobí tak depresivně a oprýskaná 
fasáda, pamětnice starých časů éry břizolitu, po-
zvolna zarůstá všeobjímajícím břečťanem. Domi-
nantní staletá studna, jako srdce tohoto ostrůvku 
naděje, napájí vzrůstající rostliny v dřevěných 
truhlících a poskytuje jim blahodárnou vláhu, kte-
rá vrací život do tohoto zapomenutého koutu, jenž 
bývá nejhezčí v záři ranních i večerních červán-
ků, kdy ho vítá a posléze i uspává zpěv vděčného 
ptactva nebeského.

-miza-
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CENTRUM SOCIÁLNÍCH SLUŽEB KOJETÍN INFORMUJE
Kulturní akce – Léto přichází
V Kulturním domě Kojetín jsme pro naše seniory připravili 
akci s názvem Léto přichází. Hudební a taneční program 
byl pestrý. Vystoupily děti z DDM Kojetín – skupiny Vanil-
ky a Siluety pod vedením Bohuslavy Fréharové. Dále žáci 
ze ZUŠ Kojetín za doprovodu učitele Jiřího Leszczynskiho. 
Balet a kankán nám přijely zatancovat tanečnice ze ZUŠ 
Němčice nad Hanou, pod vedením Silvy Lomaja. Ředitelka 
organizace Blanka Laboňová měla připravenou přednáš-
ku na téma Seniorská obálka – projekt Ministerstva práce 
a sociálních věcí. Senioři a osoby se zdravotním postižením 
si mohou Seniorskou obálku vyzvednout na MěÚ Kojetín, 
případně požádat o její zaslání. Bližší informace lze i získat 

prostřednictvím naší 
organizace. Odpole-
dnem nás provázela 
Marie Němečková 
a doprovodný pro-
gram zajistil Jaroslav 
Přikryl. Nechybělo 
občerstvení, které 
nám tentokráte při-
pravili žáci odborné-
ho učiliště z Křeno-
vic. Děkujeme všem 
účinkujícím.

Pavlína Gremlicová

Závěrečný seminář VU3V
ve Frenštátě pod Radhoštěm
Naše konzultační středisko VU3V se zúčastnilo 13. června 
2024 slavnostního závěrečného semináře VU3V ve Fren-
štátě pod Radhoštěm. Dopolednem nás provázela vedoucí 
místní knihovny Michaela Šostková a koordinátorky Virtu-
ální univerzity Hana Balzerová a Andrea Krejzová, které 
i předávaly osvědčení o úspěšném zakončení semestru. 

Na programu bylo krásné vystoupení tanečního folkové 
souboru Valášek z MŠ Markova a zajímavá video prezenta-
ce o městě. Návštěvu města jsme ještě spojili s prohlídkou 
Pohankového mlýna Šmajstrla, kde bylo možné si i zakou-
pit jejich výborné produkty. Odpoledne jsme zakončili pří-
jemným posezením v krásné restauraci v Hotelu na Dolině. 
Výlet se nám velmi vydařil a my se již nyní těšíme na další 
semestr VU3V.                    

                   Pavlína Gremlicová

Psaní od srdce
Naše organice se s radostí zapo-
jila do projektu s názvem Psaní 
od srdce, který pořádala Diakonie 
ČCE společně s TV Nova. Smy-
slem projektu Psaní od srdce je 
přinášet radost seniorům a přispí-
vat k odstraňování bariér mezi lid-
mi i generacemi. Díky projektu lze 
upozornit na to, že senioři často 
zažívají samotu a ubývající soci-
ální kontakty, a přitom mají mno-

ho zkušeností a zážitků, často 
i aktivní zájem o své okolí. Psa-
ní od srdce nabízí také příleži-
tost navázat nové vztahy a zase 
jednou, u někoho možná poprvé 
v životě, poslat rukou psaný do-
pis. Cílem projektu bylo získat 
pisatele pro několik tisíc dopisů. 
Jsme moc rádi, že i našim senio-
rům se dostalo krásného potěše-
ní v podobě dopisů a pohlednic.

Pavlína Gremlicová
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CÍRKEV ČESKOSLOVENSKÁ HUSITSKÁ
Náboženská obec CČSH Kojetín a Tovačov 

7. 7. 2024 Neděle
slavnostní bohoslužby

k uctění památky sv. opata Prokopa,
slovanských věrozvěstů Konstantina a Metoděje

i 609 let Mistra Jana Husa
od 8.15 hodin ve Skalce (sál Obecního domu)

od 10.00 hodin v Husově sboru
14. 7. 2024 Neděle – 8. po svatém Duchu

BOHOSLUŽBY
od 10.00 hodin v Husově sboru

21. 7. 2024 Neděle
9. po svatém Duchu: sv. Marie Magdalény

SLAVNOSTNÍ BOHOSLUŽBY
od 10.00 hodin v Husově sboru

28. 7. 2024 Neděle – 10. po svatém Duchu
RODINNÉ BOHOSLUŽBY

od 10.00 hodin v Husově sboru
4. 8. 2024 Neděle – 11. po svatém Duchu

RODINNÉ BOHOSLUŽBY
od 8.15 hodin ve Skalce (sál Obecního domu)

od 10.00 hodin v Husově sboru

Program svátečních setkání v červenci a srpnu 2024

„Nezabývejte se tím, co budete jíst a co pít, ani se tím nezneklidňujte. Všechny ty věci vyhledávají pohané tohoto 
světa, ale váš Otec ví, že je potřebujete. Hledejte raději jeho království a toto vše vám bude přidáno.“ Lukáš 12,29-30

11. 8. 2024 Neděle – 12. po svatém Duchu
 BOHOSLUŽBY

od 10.00 hodin v Husově sboru

18. 8. 2024 Neděle – 13. po svatém Duchu: Marie, matky Páně
SLAVNOSTNÍ „HODOVÉ“ BOHOSLUŽBY

od 10.00 hodin v Husově sboru
HODOVNÍ PROHLÍDKY HUSOVA SBORU (synagogy)

od 15.00 a od 16.00 hodin

25. 8. 2024 Neděle – 14. po svatém Duchu
 BOHOSLUŽBY

od 10.00 hodin v Husově sboru

1. 9. 2024 Neděle – 15. po svatém Duchu
s požehnáním dětem do nového školního roku

RODINNÉ BOHOSLUŽBY
od 8.15 hodin ve Skalce (sál Obecního domu)

od 10.00 hodin v Husově sboru

Oznámení: Farní úřad CČSH v Kojetíně (Husova 796, 
kancelář v přízemí) je k dispozici členům i veřejnosti 
v pondělí a ve středu od 9 do 15 hodin. Jinak dle dohody. 
Volejte, laskavě, na telefonní číslo 777 706 511 nebo pište 
na email: ccsh.kojetin@centrum.cz
Naší sestrou farářkou je Petra Hrušková z Hranic n/M., tele-
fon: 606 207 782 email: petra.hruskova@email.cz  
Naše společenství je „otevřené“ všem „hledajícím“! Letošní 
prohlídky Husova sboru (synagogy) je třeba teprve dohod-
nout. Výsledek bude oznámen, nejdříve v druhé půli květ-
na. Podrobnější informace a aktuální data setkání i mnoho 
dalšího najdete na našich webových stránkách: http://ccsh-
kojetin.cz/
a v aktuálním čísle Kojetínského zpravodaje:
https://mekskojetin.cz/archiv-casopisu  
Fotogalerie: https://www.zonerama.com/captainjtc
FB: https://www.facebook.com/ccsh.kojetin 
Aktuálně z CČSH: https://www.aktualne.ccsh.cz/ 
Bohoslužby on-line:
https://www.aktualne.ccsh.cz/bohosluzby-a-promluvy.html

„Poddejte se tedy Bohu. Vzepřete se ďáblu a uteče od 
vás, přibližte se Bohu a přiblíží se vám.“ 

Jakub 4,7-8a

Biblický verš měsíce:Myšlenka měsíce:Citát měsíce:

Společně pomáháme potřebným: https://www.husitskadia-
konie.cz/pomahejte-s-nami/
Prohlídky: Letošní prohlídky Husova sboru (bývalé synago-
gy) jsou již tradičně na hodovou neděli v srpnu, jinak pouze 
předem po dohodě s farním úřadem. Každou neděli se ko-
nají bohoslužby, po jejich skončení, kolem 11 hodin, je mož-
né do sboru nahlédnout. Děkujeme za laskavé pochopení.

ÚR CČSH v Praze srdečně zve na slavnostní bohoslužbu 
do Betlémské kaple u příležitosti 609. výročí mučednické 
smrti Mistra Jana Husa v sobotu 6. července 2024 od 15.00 
hodin v Praze na Starém Městě. Bohoslužbu bude živě pře-
nášet Česká televize: http://www.ceskatelevize.cz/ na ČT2.
CČSH tradičně i letos vyhlašuje poutě do Škodějova, na 
Sázavu a Ostravici. Podrobnější informace na webu: http://
www.ccsh.cz/ a http://ccsholomouc.cz/ či na kterémkoliv 
farním úřadě CČSH. Brněnská diecéze CČSH již tradičně 
zve na letní duchovní cvičení do Brna Lipové a zájezd do 
kláštera ve francouzském Taizé: http://www.ccshbrno.cz/
                                                                                Jiří Pleva
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JUNÁK – ČESKÝ SKAUT – STŘEDISKO 714.03 KOJETÍN
Skautský Hranický pětiboj
O víkendu 15.–16. června 2024 se kojetínští skauti zúčast-
nili Hranického pětiboje v Hranicích na Moravě. Jednalo se 
o okresní akci pro všechny skauty z okresu Přerov. Hra-
nický pětiboj se skládal z několika sportovních disciplín 
a závodit mohly všechny věkové kategorie – začáteční-
ci (6–10 let), pokročilí mladší (11–15 let) a pokročilí starší 
a dospělí (15+). Jako první nás čekalo plavání. Původně 
bylo v plánu plavat v řece Bečvě, ale kvůli zvýšené hladině 
vody bylo stanoviště přesunuto do krytého plaveckého ba-
zénu v Hranicích. Následovala cyklistika, jízda na kánoi pro 
starší a jízda na pramici pro mladší závodníky, vytrvalostní 
běh a na závěr probíhala lukostřelba. Celkem se závodu 

zúčastnilo 25 skautů z Hranic, Brodku u Přerova, Přerova 
a z Kojetína. Za naše středisko jelo deset závodníků a po-
kryli jsme všechny věkové kategorie. Největší úspěch mezi 
začátečníky získala Izabela Kokořová, která skončila na 
1. místě. Hned za ní byla její sestra Hana Kokořová. Bram-
borovou medaili získal Min Triet Dam. V kategorii pokročilí 
mladší se na krásném 4. místě umístila Anh Thi Dam. Z řad 
pokročilých starších se za naše středisko nejlépe umístila 
Kamila Šoustková, také na 4. místě.
Všem závodníkům gratuluji k výborným úspěchům a děkuji 
za reprezentaci skautského střediska Kojetín na této akci. 
Doufám, že příští rok pojedeme společně obhájit své letoš-
ní výkony.

Lucie Hanáková, vedoucí střediska

KOJETÍNSKÁ ŘÍMSKOKATOLICKÁ FARNOST
Kojetínským náměstím prošel
po 25 letech průvod Božího Těla
Neděle 2. června byla velkým svátkem především pro vě-
řící z Kojetína a okolí. Tento den se totiž v kojetínské řím-
skokatolické farnosti konala liturgická slavnost Těla a Krve 
Páně, známá také pod lidovým názvem Boží tělo. S boho-
službou se o této slavnosti často pojí i tzv. božítělové prů-
vody. Mnozí si z dětství pamatují na tyto božítělové průvody 
po náměstí, které se pravidelně, pokud to politická situace 
dovolovala, konávaly. V posledních letech se uskutečňova-
ly pouze v blízkém okolí kostela. Letos, po 25 letech, se 
však podařilo vrátit tento průvod zpět na náměstí.
Svátek Božího Těla pro celou církev zavedl papež Urban 
IV. v roce 1264. Tomu předcházela událost v italském měs-
tě Bolsena. Legenda vypráví, že český kněz Petr z Prahy 
začal pochybovat o přítomnosti Pána Ježíše v kousku chle-
ba, který se konsekruje (=proměňuje) při mši sv. v Kristo-
vo tělo. Proto se s tímto úmyslem rozhodl vykonat pouť do 
Říma a vyprosit si oproštění od těchto pochybností. Když 
v Bolseně v místním kostele sloužil mši svatou, hostie mu 
v rukách začala krvácet, čehož si všimli i přítomní lidé. Kněz 
podal zprávu papeži Urbanovi IV., který po přezkoumání 
zázraku ustanovil tento svátek pro celou církev.
V Kojetíně letošní slavnost započala v 8:30 mší svatou ve 
farním kostele, který byl k této příležitosti bohatě vyzdoben 
rozmanitými květy a břízami. V chrámu Panny Marie Nane-
bevzaté byli přítomni kromě věřících také kojetínští skau-
ti, dobrovolní hasiči z Kojetína a Polkovic, osmnáct krojo-
vaných Hanáků a Hanaček a starostové města Kojetína 

a obcí Uhřičice a Polkovice. Mši svatou doprovodil zpěvem 
místní chrámový sbor. Farář P. Pavel Ryšavý hned v úvodu 
bohoslužby objasnil pojem eucharistie, kterým se označuje 
mše svatá. V překladu toto slovo původem z řečtiny zna-
mená díkuvzdání, proto kněz povzbudil všechny přítomné 
k projevení vděčnosti Bohu, rodičům, manželovi, manželce, 
příbuzným, přátelům či spolupracovníkům, zkrátka všem, 
co nám nějakým způsobem dobro prokazují, a my za ně 
zapomínáme děkovat. V kázání připomněl, že při proměňo-
vání během mše sv. se matérie hostie nemění, z chleba se 
nestává tělesná tkáň a že přítomnost Krista v tomto chlebě 
je tedy otázky víry. „Tuto víru je však někdy těžké v sobě 
udržet. Přirovnal bych to k tomu, jak je těžké si udržet víru 
v dobro druhého člověka, třeba i v takového, který nám 
stále lže, je opilý, agresivní, či nás psychicky nebo fyzicky 
týrá,“ dodal.
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Po skončení mše svaté byl vytvořen eucharistický průvod. 
V čele za křížem byly neseny korouhve, vlajky obcí a or-
ganizací, cechovní znaky, dále následovali skauti, hasiči, 
krojovaní, ministranti, kněz s nejsvětější svátostí oltářní, 
hudba, zpěváci a přítomný lid. Průvod se vydal z kostela 
na náměstí k připraveným čtyřem oltářům, u kterých se ko-
naly krátké pobožnosti – byl přečten úryvek z evangelia, 
chrámový sbor zazpíval eucharistickou píseň, byly předne-
seny přímluvy a uděleno požehnání. Modlitby u oltářů byly 
tematicky zaměřené za církev (1.), za rodiny (2.), za stát 
a veřejné záležitosti (3.), na poděkování Bohu (4.). Na pří-
pravě jednotlivých oltářů se podíleli obce Uhřičice, Polko-
vice, město Kojetín a farnost Kojetín. Obce měly u „svých“ 
oltářů obecní (městský) znak. Byly též proneseny prosby 
za danou obec (město), její obyvatele, zastupitele, spolky 
a organizace. Od čtvrtého oltáře se průvod vracel zpět do 
kostela, kde bylo uděleno závěrečné požehnání.
I přes nestálost počasí se nakonec průvod ulicemi města 
mohl uskutečnit, podařilo se tak obnovit tradici, kdy byl Je-
žíš Kristus, přítomný v kousku chleba, nesen centrem naše-
ho města, a skrze ruce kněze žehnal celému městu. 
Velké poděkování patří skautům, hasičům, krojovaným, 
všem, kteří pomohli s přípravou oltářů či organizací i všem, 
kteří se průvodu zúčastnili.

Petr Otáhal, fotografie: Gabriela Veselá

Noc kostelů v Kojetíně
V pátek 7. června 2024 se konal další ročník celorepubliko-
vé akce s názvem Noc kostelů, jejímž mottem pro tento rok 
se stalo Srdce. Již tradičně se se svým programem zapojila 
i místní římskokatolická farnost. Kostel Nanebevzetí Panny 
Marie byl otevřen od 16. do 21. hodiny. 
Po úvodním přivítání místního pana faráře P. Mgr. Pavla 
Ryšavého program Noci kostelů zahájily děti z církevní MŠ 
sv. Josefa, které připravily besídku pro všechny přítomné 
s názvem Všichni jsme děti Boží. Na jejich vystoupení na-
vázala ZUŠ Kojetín se svým programem Krása hudby, kdy 
pod vedením pedagogů ZUŠ profesionálně vystoupili jejich 
žáci, kteří se prezentovali hrou na různé hudební nástroje 
i zpěvem. Zazněly skladby světových i českých skladatelů 
včetně A. Dvořáka a jeho skladby Z nového světa – Andan-
te, kterou provedl smyčcový soubor.  
Současně mohli zájemci v půlhodinových intervalech vy-
stoupat na jižní věž kostela, zhlédnout největší kojetínský 
zvon, hodinový stroj, a pokochat se pohledem z věže na 
město i okolí. V kostelní zahradě mezitím probíhaly soutě-
že a hry s názvem Kostelíček dětem. Byly hojně navštíve-

ny převážně menšími dětmi, které si mohly ulovit rybičku, 
namalovat srdíčko na kamínek, zasadit kytičku, kterou si 
odnesly na památku do svých domovů, či zkusit obratnost 
při plnění sportovních úkolů. 
V 18 hodin si přišli na své milovníci umění. V prostorách 
místní fary se totiž konala přednáška Mgr. Markéty Hamzo-
vé na téma Cesta barevného světla. Přednášející poutavě 
vyprávěla o technice a vzniku vitrají, vše doplňovala množ-
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stvím fotografií a historických informací, s pomocí audio-
vizuální techniky. V našem kostele potom stojí za zmínku 
především vitraj umístěná vzadu nad varhanami, která je 
shodná s vitrají v bazilice na Velehradě a představuje výjev 
Panny Marie Královny a sv. Cyrila a Metoděje. 
Další hudební program Se scholičkou za písničkou připra-
vila rodinná schola kojetínské farnosti. Předvedli několik 
písní za doprovodu kláves, kytary, houslí a klarinetu. Jeli-
kož scholička vznikla letos na jaře, bylo to jedno z prvních 
větších vystoupení. Do společného zpěvu byli vybídnuti 
i posluchači, kteří se rádi připojili. Na závěr scholu odměnili 
dlouhým srdečným potleskem. 
Komentované prohlídky kostela se zhostil místní farář P. 
Pavel Ryšavý. Ve svém půlhodinovém vyprávění zmiňoval 
především zajímavosti z historie farního kostela, upozornil 
na vzácné věci v kostele, které se jinde až tak často nena-
cházejí, nebo třeba na významné osobnosti, kteří kostelem 
prošli. Představen byl především P. Beda František Dudík, 
moravský historiograf a církevní historik, kněz a benediktin-
ský mnich v Rajhradském klášteře, rodák z Kojetína. 
Závěrečným bodem programu byl večerní varhanní kon-
cert, při kterém kojetínské varhany z dílny Rieger-Kloss 
z roku 1952 rozezvučel místní varhaník Petr Otáhal, stu-
dent JAMU v Brně. Zazněly skladby od J. S. Bacha, A. Gui-
lmanta, J. K. Vaňhala, F. Michálka i vlastní improvizace. Po 
skončení varhanního koncertu následovalo závěrečné slo-
vo pana faráře a krátká modlitba, po které se účastníci Noci 
kostelů rozešli do svých domovů. 
Během celého odpoledne a večera byl v kostele též pre-
zentován charitativní projekt Mary’s Meals. Tato organizace 
působí po celém světě, shromažďuje od dárců finanční pro-
středky a zajišťuje dětem v nejchudších zemích jedno teplé 
jídlo denně v místě jejich bydliště a vzdělání. Jídlo připra-
vují místní lidé z místních dostupných surovin. 550 Kč stačí 
na to, aby dítě mohlo mít jedno teplé jídlo denně po celý 
rok. Na tento účel štědří dárci darovali během Noci kostelů 
v Kojetíně 3.850 Kč, zajistili tak jídlo na celý rok pro sedm 
dětí. Děkujeme!

Na letošní Noci kostelů, která se v Kojetíně konala již po-
páté, se představilo okolo devadesáti účinkujících a bylo 
zaznamenáno více než 300 návštěvnických vstupů. Ne-
zbývá než poděkovat všem účinkujícím i návštěvníkům 
za vytvoření pěkné atmosféry během celého odpoledne 
i večera. Spousta neformálních rozhovorů a setkání je dů-
kazem toho, že architektura, umění, hudba, duchovní roz-
měr, a především otevřená srdce dokáží spojit lidi napříč 
generacemi, vyznáním a zájmy i v dnešní nelehké a uspě-
chané době.       Eva Otáhalová, fotografie: farnost Kojetín

KANOISTIKA KOJETÍN
V juniorských nominacích
na mezinárodní závody dominoval 
kojetínský Tomáš Kapoun
Račický kanál již potřetí v letošní sezóně navštívila Kanois-
tika Kojetín. Od pátku 31.5. do neděle 2.6.2024 zde proběhl 
III. Český pohár mládeže a současně nominační závod ju-

niorů na Mistrovství Evropy juniorů v Bratislavě a Mistrov-
ství Světa juniorů v Plovdivu.
Letošní sezóna podle všeho uvrhla Račice do drsného 
počasí, když se dosud všechny proběhlé závody České-
ho poháru a nominační závody potýkaly s nepřízní počasí. 
Závodníci tak museli bojovat nejen s únavou, dřinou, psy-
chikou, ale i drsnými podmínkami.
Páteční jízdy patřily pětisetmetrovým tratím, které byly 
klíčové právě pro juniorské nominace na MEJ a MSJ. Fi-
nálová jízda juniorských kajakářů byla "nabouchaná" 
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zkušenými špičkovými závodníky, nebylo tak divu, že ve 
finiši rozhodovaly setiny. Tento dramatický finiš obhájil ko-
jetínský Tomáš Kapoun a zajistil si tak svou nominaci na 
MEJ.
„Upřímně jsem vítězství nečekal. V rozjížďkách a mezijíz-
dách jsem se necítil úplně nejlépe, ale na finále jsem se 
dobře naladil,” komentoval Tomáš Kapoun. „V jízdě už jsem 
si věřil na medaili, ale zlato jsem úplně nečekal. Asi mi po-
mohlo, že foukl protivítr ve finiši, a nějak jsem to tam urubal. 
Kromě středu trati se mi jelo dobře,” hodnotil vítěz kajakářů 
svou jízdu.
Svou pětistovkou zlatou medaili si v pátek vyjel i kanoista 
Jára Němeček se svým novým deblistou, Šimonem Luke-
šem z KVS Praha. Na stříbro si pak sáhla kojetínská Anička 
Řihošková, když projela cílem o necelé 3 vteřiny za vítěz-
kou kategorie mladších žákyň. 
Do velkého finále, tedy mezi prvních devět nejrychlejších 
pětistovkařů ČR, se dále probojovali v singlových disciplí-
nách Klára Zendulková a Robin Hirsch a v deblových dis-
ciplínách kojetínská kajakářská deblovka Štěpán Hirsch 
s Tobiášem Skalkou.
 Sobota nepřinesla o moc lepší počasí, ale některým závod-
níkům doslova pršelo štěstí. Pro juniory byla sobota pře-
devším ve znamení 200 m tratí a v deblových disciplínách 
pak 500 m tratí. Ani na této krátké sprinterské trati nezlo-
milo Tomáše Kapouna větrné a deštivé počasí, když zopa-
koval svůj skvělý výsledek z předešlého dne a vybojoval si 
svou druhou zlatou medaili na 200 m. Tomáš nejen že se 
stal dvakrát po sobě nejrychlejším juniorem, ale vzhledem 
k tomu, že je v letošní sezóně junior prvoročák, porazil tak 
i své soupeře, kteří spatřili světlo světa o rok dříve.
O velké překvapení se postarala i Klára Zendulková se 
svou staronovou parťačkou Nikolou Balcarovou z Ostrož-
ské Nové Vsi, když protnuly cílovou čáru po 500 m hned 
za vítěznou posádkou a zaslouženě tak na stupních vítězů 

převzaly stříbrné medaile. Tento výkon se natolik zalíbil To-
máši Řihoškovi, který o 20 minut později stejný výsledek 
na stejné trati vybojoval se svým novým deblistou, Vaškem 
Hojným z Černožic, opět druhé místo putuje do Kojetína. 
A protože naši svěřenci drží spolu basu, i náš jinak zlatý Jára 
Němeček si tentokrát vyzkoušel vystoupit na druhý stupeň 
vítězů a svou sbírku doplnil o stříbro opět na pětistovce. 
Stejně jako Tomáši Kapounovi i Aleši Hřeblovi se stříb-
ro příliš nezamlouvá. Aleš využil svůj talent i dlouhé ruce 
a s velkou vervou své záběry odbouchal do cíle s násko-
kem téměř 5 vteřin. Aleš stejně jako další kojetínští kanoisté 
tak potvrdili, že Franta Krejčiřík kanoisty vychovat umí.
Další velké překvapení v sobotu předvedla i Daniela Cho-
vancová, která po několika letech své kajakářské kariéry 
přestoupila do světa kánoí a při její první deblové disciplíně 
chybělo osm vteřin od medailového umístění. Přesto čtvrté 
místo na pětistovce bylo pro ni i její deblistku Lauru Pěknou 
z Nymburku velkým úspěchem. Držíme holkám pěsti, aby 
se jim podařilo vystoupit na stupně vítězů a při vyhlášení 
zaznělo jméno posádky Pěkná Chovancová.
Mezi devíti nejlepšími, tedy ve velkém finále se však objevily 
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i další kojetínské dresy, v singlových disciplínách to byl Ro-
bin Hirsch na trati 200 m, Klára Zendulková na trati 200 m, 
Tobiáš Skalka na trati 500 m, v deblových disciplínách na 
trati 500 m pak Robin Hirsch a Anička Řihošková.
Nedělní Račice již nabídly příznivější počasí. I když byl 
z důvodu silného deště a větru závod dočasně pozasta-
ven a jízdy byly časově posunuty, přesto byly podmínky 
o něco lepší než předchozí dva dny. V tomto počasí je 
často velmi obtížné vůbec udržet loď ve startovních blo-
cích, tzv. kapsách, a to převážně pro kanoisty. A zde Ka-
noistika Kojetín částečně čerpá z náročných zahraničních 
soustředění, kde na moři občas naše závodníky nepřízeň 
počasí dožene a museli se tak naučit tyto situace zvládat. 
Možná i to přispělo našim kanoistům v nedělních závo-
dech na kilometrových tratích. První finálové jízdy patřily 
kanoistům žákům, ve kterých Jára Němeček i Aleš Hřeblo 
vybojovali zlaté medaile.
Velké finále na kiláku si vybojovali i Klára Zendulková, To-

máš Řihošek, Tobiáš Skalka, kterému medailové místo 
uniklo o tři desetiny a Anička Řihošková, které těsně před 
cílem chyběla trocha štěstí a skončila ve vodě po těsném 
kontaktu se soupeřkami.
Závěr III. Českého poháru mládeže skvěle završila deblová 
posádka Tomáše Řihoška a Vaška Hojného, když projela 
v závěrečné jízdě první a kluci si na závěr dopřáli převzetí 
zlatých medailí.
Kanoistika Kojetín se tak těší z úspěchů svých svěřenců, 
kteří předvedli skvělé výsledky, a především pak juniorů 
z úspěšných nominací na Mistrovství Evropy juniorů v Bra-
tislavě, které jsou tak po těchto závodech uzavřeny. Mist-
rovství Evropy juniorů proběhne v termínu 27.–30. června 
2024, držte našim závodníkům pěsti.
Dalším závodem v Račicích bude Mistrovství ČR, který je 
současně pro většinu mladých závodníků vrcholem sezóny. 
Do Račic se tak opět vydáme 25. července 2024.

Dušan Chovanec

Kojetínská loděnice otevřela
po 66. řeku Moravu na krátké tratě
Český pohár benjamínků a tradiční již 66. ročník Morav-
ského poháru otevřel v kojetínské loděnici řeku Moravu na 
krátké tratě všem závodníkům od nejmladších benjamínků 
až po zkušené veterány. Pro benjamínky byl tento závod 
důležitý z důvodu bodování Českého poháru a splnění kri-
térií pro účast na Mistrovství ČR v červenci. Týden příprav 
celého areálu, technického zázemí i vyhlášených dobrot z 
grilu završilo naprosto ideální počasí a po téměř zimních 
závodech o týden dříve v Račicích se konečně všichni zá-
vodníci mohli i trochu ohřát.
Moravský pohár drží v Kojetíně dlouholetou tradici a pra-
videlně kromě výsledků jednotlivců oceňuje Kanoistika 
Kojetín i nejúspěšnější oddíl, který získá svůj zasloužený 
pohár. Formát závodu je dvoudenní a letos si vybral krásný 
víkend 8.–9. června.

Sobotní disciplíny se týkaly nejprve 200 m tratí, které jsou 
pro diváky i trenéry atraktivní nejen kvůli rychlosti, ale pře-
devším protože se celý průběh závodu odehrává přímo 
před obecenstvem. Odpolední program pak patřil 500 m 
tratím, kde se utkaly pouze vícečlenné posádky ať již na 
deblových lodích nebo na čtyřkajacích, ty jsou pro závod-
níky velmi atraktivní. Čtyřkajaky pak nabízely kromě stan-
dardních kategorií i mixové jízdy a nechyběly ani tradiční 
závody oddílových čtyřkajaků, složených pouze ze členů 
přihlášeného oddílu. Co by to však bylo za Moravský po-
hár, pokud by se v závěru sobotního programu neodehrál 
zábavný a velmi naplněný závod cestovních kánoí, kdy z 
důvodu velkého zájmu jsme museli přidat operativně další 
jízdy navíc proti časovému programu. Do závodu cestov-
ních kánoí se zapojila veřejnost, rodiče závodníků i malé 
děti. O zábavu bylo postaráno, užili si ji jak diváci, tak sa-
motní závodníci. Nedělní program pak navázal na sobotní 
pětistovky, tentokrát v singlových kategoriích.
První rozbouření hladiny Moravy vypuklo v sobotu 8. červ-
na 2024 nejzkušenější kategorií – veterány kajakáři. Při po-
hledu na startovní listinu bylo jasné, že jsou dráhy obsaze-
ny převážně trenéry a mladí závodníci tak měli jedinečnou 
příležitost vše trenérům legálně vrátit a oprávněně po svých 
trenérech ze břehu křičet. To se i stalo, samozřejmě v dob-
rém, děti své trenéry povzbuzovaly velmi zdatně.
V mládežnických kategoriích se již konkurence postupně 
zvyšovala, a to i díky účasti Slovenské mládežnické repre-
zentace, která zavítala na Moravu poměřit své síly s český-
mi soupeři.
V domácích vodách i přesto Kojetín odhodlaně sbíral své 
úspěchy a bojoval o získání poháru. V celkovém počtu si 
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závodníci v kojetínských dresech vystoupili 12x na nejvyšší 
stupeň vítězů pro zlaté medaile, 25x se usmáli na fotografy 
při přebírání stříbrných medailí a 10x si vyšlápli na nejnižší 
stupeň vítězů pro bronz. Díky těmto umístěním ale i díky 
nemedailovým umístěním si tak Kanoistika Kojetín během 
dvou dnů dokázala vyjet celkem 195,5 bodů, které stači-
ly na vítězství 66. ročníku Moravského poháru a krásný 
skleněný pohár s pískovaným vzpomínkovým popisem tak 
zůstal domácím a nyní zdobí krásnou novou loděnici. V prů-
běhu celého víkendu jste měli možnost sledovat průběžně 
výsledky online na našich stránkách. Pro diváky byly na 
terase loděnice k dispozici i TV obrazovky, na které kame-

ry přenášely vysílání jednotlivých jízd z míst, které nebyly 
z loděnice na dohled.
Celým víkendem nás zasvěceně i s humorem provázel mo-
derátor Ludva Smrček ml., jehož tvůrce, Ludva Smrček st., 
zastal roli hlavního rozhodčího. Předávání medailí se chopil 
v neděli poslanec Martin Major i zastupitel Olomouckého 
kraje Jiří Hübner. Celou organizaci závodů profesionálně 
zvládli členové Kanoistiky Kojetín společně s rodiči našich 
závodníků. Všem, kteří se na organizaci Moravského pohá-
ru podíleli patří velké poděkování. Kanoistika Kojetín opět 
potvrdila, že dokáže závody rychlostní kanoistiky zvládnout 
na vysoké úrovni.                                      Dušan Chovanec

FK Slavoj Kojetín vzkvétá
V červnovém čísle Kojetínského zpravodaje se píše, že bu-
doucnost fotbalu v Kojetíně je na dobré cestě. Proto jsme 
se rozhodli, že tuto pěknou zmínku o FK Slavoj Kojetín ne-
můžeme nechat bez odezvy. Jsme velmi potěšeni, že si na-
šich malých krůčků k lepšímu začíná veřejnost všímat a že 
i my tuto skutečnost můžeme s radostí potvrdit.
V loňském létě začala postupná rekonstrukce areálu sta-
dionu, kdy došlo k opravě schodiště, kotelny, nechaly se 
zhotovit nové zelené vstupní brány, opravily se fotbalové 
brány a závlaha a dále se nakoupilo vybavení do bufetu, 
taktéž bylo nutností zabezpečit bufet mřížemi. Mladým fot-

FK SLAVOJ KOJETÍN balistům se koupily balóny a tři sady nových fotbalových 
dresů. Zkrátka udělalo se vše, co šlo, dle našich skromných 
finančních možností. Od podzimu letošního roku se plánuje 
první etapa rozsáhlejší rekonstrukce kolem bufetu.
Co se akcí týče, mohli bychom začít sobotou 25. května 
2024, kdy se nám podařilo uspořádat, troufáme si říct, pěk-
nou akci, Pohádkový les. Počasí nám sice úplně nepřálo, 
ale i přes nepřízeň počasí se na pohádkovou cestu s dva-
nácti stanovišti vydalo neuvěřitelných 170 dětí. Největší 
odměnou nám byla radost dětí z pohádkových postaviček 
a konstatování spokojených rodičů, že příští rok přijdou zas.
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Následující den, v neděli 26. května 2024 se v Troubkách 
uskutečnil turnaj mini školiček, kterého se zúčastnil i tým 
našich nejmenších. Pro naše malé fotbalisty to byla úplně 
první fotbalová zkušenost. Kluci obdrželi nespočet gólů, ale 
nevzdávali se a bojovali statečně až do konce. Na první 
takovou zkušenost to byl pro kluky celkem tvrdý oříšek, 
protože dohromady hráli 90 minut (devět zápasů po deseti 
minutách). Náš tým patřil k nejmladším týmům, možná byl 
i nejmladší vůbec. S jistotou však můžeme říci, že jsme měli 
nejmladšího člena týmu ze všech, a to 3,5letého mini fotba-
listu. Naštěstí však byli oceněni zlatou medailí všichni, a tak 
i naši kluci odjížděli spokojení a šťastní, a o tom to je.

Hned další sobotu 1. června 2024 jsme byli spoluorgani-
zátory Dětského dne na střelnici, o kterém byla zmínka 
v posledním čísle Kojetínského zpravodaje. Jistě jste si 
z fotografií všimli, že jsme měli nachystanou fotbalovou aré-
nu, které si ale děti, z důvodu nepřízně počasí, moc neužily.

Krásnou slunečnou sobotu 15. června 2024 se konala fot-
balová akce, jaká v Kojetíně snad ještě nebyla, mega Tur-
naj starších přípravek. Své síly poměřily týmy FK Slavoj 
Kojetín, dva týmy SK HS Kroměříž (žlutá a bílo-červená), 
1. SK Prostějov, KMK Přerov, Sokol Vícov, FC Kuřim, MFK 
Vyškov, TJ Sokol Bělotín a FK Drnovice. Naši kluci bojovali 
jako lvi, porazili všechny týmy skupiny A (FK Drnovice, So-
kol Vícov, SK HS Kroměříž (žlutá) a MFK Vyškov). Proko-
pali se až do velkého finále, kde se utkali s vítězem skupiny 
B, 1. SK Prostějov. I přes obrovské nasazení našeho týmu 
se konečným vítězem celé soutěže stal tým 1. SK Prostě-
jov. Nutno podotknout, že opravdu zaslouženě. Ocenění za 
nejlepšího střelce si odnesl fotbalista týmu 1. SK Prostějov 
Jonáš Tydlačka a za nejlepšího gólmana brankář týmu SK 
HS Kroměříž Jakub Vybíral.

Ve dnech 15.–19. července 2024 se na stadionu pod ve-
dením pana Michala Axamita bude konat 1. ročník příměst-
ského fotbalového kempu Cesta malého fotbalisty.
Největší akce, která nás však letošní rok ještě čeká, je 
2. ročník Loučení s prázdninami. Minulý rok měla tato akce 
velký ohlas, proto jsme se rozhodli, že ji budeme pořádat 
pravidelně, vždy poslední prázdninovou sobotu. Letos si 
tedy do kalendáře zaznamenejte datum 31. srpna 2024. 
Program zatím neprozradíme, ale máte se na co těšit.

Nutno podotknout, že veškeré aktivity, které se nyní v klubu 
dějí, jsou realizovány v omezeném počtu "srdcařů". Proto 
pokud by měl někdo chuť a zájem o práci s mládeží, napří-
klad jako trenér(ka), bude vítán s otevřenou náručí. Stačí 
mít srdce na pravém místě a práci s dětmi dělat s chutí. 
Dotyčný nemusí mít licenci, rádi jej zaškolíme a pošleme 
na trenérský kurz. 

Markéta Nevrlá, FK Slavoj Kojetín
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TJ SOKOL KOVALOVICE
Sokol Kovalovice se připravuje
na další ročník 1.A třídy
Již podruhé muži Sokola Kovalovic udrželi své působení 
v 1.A třídě. Loni to bylo 9. místo s 26 body za osm výher, 
dvě remízy, šestnáct proher a celkové skóre 43:63. Letos 
skončili na 10. místě s 31 body za devět výher, čtyři remízy, 
třináct proher a celkové skóre 66:89.
V sezóně 2023/2024 se mimořádně vydařil podzim 2023, 
kdy v poločase byli na 6. místě s 18 body za šest výher, 
sedm proher a skórem 38:41.
Jaro 2024 už bylo slabší, Kovalovice uhrály jen 13 bodů za 
tři výhry, čtyři remízy a šest proher. I skóre bylo horší a to 
28:48.
O tom svědčí i závěrečné zápasy, kdy soupeři Kovalovicím 
nadělili pořádný gólový příděl. Ještě, že to poslední dva zá-
pasy se slabšími soupeři vylepšily a potěšily zejména fa-
noušky.
Neděle 26. května 2024 FK Nové Sady B - Sokol Kova-
lovice, výsledek 10:2, poločas 4:0. 06´ 1:0 Tomáš Pytlí-
ček, 17´ 2:0 Nguyen Anh Tuan, 20´ 3:0 Tomáš Pytlíček, 30´ 
4:0 Patrik Hanus, 50´ 5:0 Adam Andreev, 57´ 5:1 Tomáš 
Hromada, 60´ 6:1 Tomáš Pytlíček, 64´ 6:2 Martin Šafránek, 
67´ 7:2 Patrik Hanus, 73´ 8:2 Patrik Hanus, 83´ 9:2 Patrik 
Hanus, 90´ 10:2 Jakub Ševeček vlastní.
Vít Švec, Dominik Zavadil, Jakub Ševeček, Marek Ohlídal, 
Tomáš Vojáček, Matěj Řezáč, Tomáš Hromada x 86´ Josef 
Zavadil, Ondřej Kejval, Jakub Krčmář x 61´ Dušan Židlík, 

Martin Šafránek, Pavel Otáhal. Trenér: Marek Ševeček.
Kovalovice jsou delší dobu v útlumu. Navázat na remízu 
s Hodolany se nepodařilo. Domácí mladíci svým rychlým 
pohybem, kombinací, využíváním chyb a střeleckou pro-
duktivitou přehráli Kovalovice, které si vezou domů druhou 
nejvyšší porážku. A to ještě domácí trefili dvakrát tyč a také 
dvakrát břevno. Z několika šancí se Kovalovicím podařilo 
dát dvě branky, což je málo na dobrý výsledek.
Neděle 2. června 2024 Sokol Kovalovice - FK Velká Bys-
třice, výsledek 0:9, poločas 0:3. 05´ 0:1 Tomáš Mazouch, 
14´0:2 Vojtěch Schulmeister, 32 ´0:3 Vojtěch Schulmeister 
pokutový kop, 49´ 0:4 Martin Zifčák, 58´ 0:5 Tadeáš Spurný, 
62 ́  0:6 Tomáš Mazouch, 63´ 0:7 Jiří Schmidt, 66´ 0:8 Tade-
áš Spurný, 71´ 0:9 Tadeáš Spurný.
Vít Švec, Dominik Zavadil, Jakub Ševeček, Marek Ohlí-
dal x 46´ Tomáš Jarmer, Martin Šafránek, Tomáš Vojáček 
x 46´ Pavel Otáhal, Matěj Řezáč, Daniel Židlík x 46´Tomáš 
Hromada, Jakub Krčmář, Tomáš Kantor, Dušan Židlík x 70´ 
Ondřej Kejval. Trenér: Marek Ševeček.
Utkání s lídrem tabulky mělo jednoznačný a jednostranný 
průběh. Jakýkoliv komentář je zbytečný. Soupeř po utkání 
slavil postup do krajského přeboru. Nezbývá než pogratu-
lovat.
Sobota 8. června 2024 FK Kralice na Hané - Sokol Ko-
valovice, výsledek 0:0, poločas 0:0. 
Vít Švec, Dominik Zavadil, Jakub Ševeček, Marek Ohlídal 
(K), Tomáš Vojáček x 89´ Jakub Krčmář, Matěj Řezáč, Pa-
vel Otáhal x 77´ Tomáš Hromada, Martin Šafránek x 77´ 
Tomáš Jarmer, Daniel Židlík x 83´ Ondřej Kejval, Tomáš 
Kantor, Dušan Židlík. Trenér: Marek Ševeček.
Dnes to bylo trápení a střelecká bída na obou stranách. Ko-
valovice měly převahu, ale střely na branku byly platonické 
neškodné a v nadějných situacích nedokázaly proměnit vy-
ložené šance. Kralice zůstávají i nadále poslední.
Sobota 15. června 2024 Sokol Kovalovice - SK Slatinice, 
výsledek 4:2, poločas 2:2. 08´ 0:1 Roman Kurfüst, 16´ 1:1 
Filip Rybovič, 18´ 1:2 Michal Dostál, 26´ 2:2 Dušan Židlík, 
60´ 3:2 Jakub Ševeček, 63´ 4:2 Dušan Židlík.
Vít Švec, Josef Zavadil senior ročník 1970 x 79´ Ondřej 
Kejval, Dominik Zavadil junior /K/ ročník 2001, Jakub Ševe-
ček, Tomáš Vojáček, Pavel Otáhal, Daniel Židlík x 65´ Da-
vid Bíbr, Tomáš Kantor, Dušan Židlík, Jakub Krčmář, Filip 
Rybovič. Trenér: Marek Ševeček (naposledy na trenérské 
lavičce).
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Poslední utkání se pro domácí nevyvíjelo příznivě. Hosté 
se ujali dvakrát vedení po zbytečných chybách. Naštěstí se 
po pěti absencích vrátil do týmu Filip Rybovič, který je do-
minantní hráč a se čtrnácti brankami nejlepší střelec týmu 
a spolu s Dušanem Židlíkem zařídil do poločasu vyrovná-
ní na 2:2. Druhá půle už byla pod kontrolou Kovalovic, ze-
jména když v rychlém sledu v 60. a 63. minutě dali Jakub 
Ševeček a Dušan Židlík vítězné branky. V utkání využily 
týmy šance na maximum. Slatinice mohly snížit dorážkou 
na zadní tyči po přímém kopu, ale dva hráči to nestihli. Na 
sobotní zápas přišlo podstatně méně diváků, než obvykle, 
což je škoda. Třeba v Kovalovicích měli místní myslivci zá-
vody ve střelbě, tak to někteří nestihli. Na tribuně za ně více 
povzbuzovaly ženy.
Kovalovice tak k 18 podzimním bodům na jaře, přidaly dal-
ších 13, což pohodlně stačí na 10. místo tabulky. Po podzi-
mu to bylo dokonce 6. místo. I tak je to úspěch oproti týmům 
z Olomouce a okolí, které mají jiné možnosti, a v některých 
hrají nebo trénují exligoví hráči ze Sigmy Olomouc (Roman 
Hubník ve Chválkovicích, Marek Heinz a Zdeněk Zlámal 
v Hodolanech, Ladislav Onofrej trénuje Velkou Bystřici).
Po zápase se po 15 letech trénování rozloučil s trenérským 
postem Marek Ševeček, který dál bude pracovat v klubu 
ve výboru a působit jako sportovní manažer. Teď nejblíže 
bude v sobotu 6. července 2024 turnaj v malé kopané. 
A „po žních“ se zase bude hrát o body. 
Díky všem za podporu. Hezké prázdniny a dovolené přejí 
fotbalisté Kovalovic!                                       Jaroslav Bělka 

Trenér Marek Ševeček
– poslední zápas na lavičce 
Napadá mě analogie se seriálem Okresní přebor s epizo-
dou Poslední zápas Pepíka Hnátka. Na rozdíl od seriálu to 
není konečná, nikdy neříkej nikdy. Malé ohlédnutí za fotba-
lovou kariérou Marka Ševečka. 
S fotbalem začínal v roce 1975 ve Slavoji Kojetín, kde pů-
sobil až do roku 1996, poté přestoupil do Kovalovic, kde 
aktivně hrál až do roku 2012.
S trénováním začal ve Slavoji Kojetín v roce 2007–2010, 
kdy měl na starosti přípravku, se kterou postoupil do kraj-
ského přeboru. Působili zde velmi kvalitní hráči, o které byl 

velký zájem a postupně jich 
sedm odešlo do Sigmy Olo-
mouc nebo Slavie Kroměříž. 
V dalším období ve Slavoji Ko-
jetín trénoval znovu přípravku 
a žáky, a to v letech 2013–
2017.V roce 2017 žáci zvítězili 
v okresním přeboru.
S trénováním v mužském fot-
balu začínal v Kovalovicích již 
v roce 2008 jako hrající trenér 
a vydržel tam až do letoška, 
to je necelých šestnáct sezón. 
V roce 2016–2017 trénoval 
muže Slavoj Kojetín v krajském 
přeboru. Od roku 2017 až do 
2024 trénoval mládežnické ka-
tegorie v Hanácké Slavii Kro-
měříž, poslední dva roky dorost 
U18. V podstatě po celou dobu 
trénování vedl vždy dva týmy 
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najednou, jeden mládežnický a jeden dospělý.
Kovalovice za jeho trénování v roce 2013 postoupily do 1.B 
třídy. V roce 2016 vyhrály 1.B třídu, ale postupu se vzdaly. 
Podruhé v roce 2022 už postoupily do 1.A třídy, kde působí 
dosud.
Po ukončení trenérské éry se Marek Ševeček bude vě-
novat jako manažer sportovním záležitostem všech týmů 
mužů, žáků a přípravek.
Marek Ševeček působí i ve výboru od roku 2006 jako hos-
podář. Za jeho působení se podařilo zásadně revitalizovat 
hřiště a zázemí pro hráče i diváky. V roce 2022 proběhly 
důstojné oslavy 80 let klubu. Klub je v dobré finanční kon-
dici, když se aktivně snaží zajišťovat prostředky na činnost 
a investice.                

                            Jaroslav Bělka

INZERCEKOUPÍM PRODÁM

PRONAJMU HLEDÁM
NABÍZÍM

KOUPÍM
GARÁŽ V KOJETÍNĚ

pro vlastní potřebu.

Děkuji za nabídku.

Telefon: 774 556 081

MěKS Kojetín nabízí

ZAPŮJČENÍ KOSTÝMŮ
PRO DOSPĚLÉ I PRO DĚTI

na různé příležitosti...

Půjčovné: 100 Kč/kostým

Blžší info: MěKS Kojetín, Sokolovna,
náměstí Republiky 1033, 752 01 Kojetín

Telefon: 581 76 20 46, 774 001 405

Petra Pátíková, Družstevní 1305, Kojetín 752 02
IČ: 21156565, Mobil: 720 142 738

NABÍZÍM
ÚKLIDOVÉ SLUŽBY
Úklid bytů, kanceláří, ordinací,
nebytových prostor, mytí oken. 

Úklid jednorázový, pravidelný, po rekonstrukci. 
Úklid společných prostor bytových domů.

Pomoc s úklidem starším nemohoucím lidem. 
Mobil: 720 142 738 

Email: patikova.petra@seznam.cz

PRODÁM
ZACHOVALÁ OKNA PLASTOVÁ 

+ ŽALUZIE
– venkovní barva cherry, vnitřní barva bílá.

Rozměry 190 x 140 cm – 2 ks.
131 x 140 cm – 2 ks a 43 x 120 cm – 1 ks. 

Kontakt: Alena Pátková
Telefon: 733 589 333
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VZPOMÍNKY
Scházíš nám, ale v srdcích a vzpomínkách pořád zůstáváš.

Dne 31. března 2024 jsme vzpomněli 5. smutné výročí úmrtí

pana Jana Mrňky
Dne 26. srpna 2024 by se dožil 80 let.

S láskou a úctou vzpomínají manželka Božena,
dcera Božena s manželem Zdeňkem, syn Jan a dcera Ivana.

Čas plyne, vzpomínky zůstávají.

Dne 27. července 2024 uplyne 10 let úmrtí

paní Veroniky Francsákové
S láskou a úctou vzpomínají syn Jiří s rodinou, syn Jan, dcery Veronika a Jarmila s rodinami.

Vnoučata Jiří, Ondřej, Miloš, Barbora, Martin s rodinami.
Bratři, sestry, ostatní příbuzenstvo. Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi.

Jen láska zůstane, ta smrt nezná… Moc nám všem chybíš

Dne 19. července 2024 to bude již sedm let, kdy nás navždy opustila
naše milovaná manželka, maminka, babička, tchýně a teta 

paní Mgr. Věra Kurfürstová
S láskou a úctou vzpomínají a nikdy nezapomenou manžel František,

syn Ivo s manželkou Ivankou, dcera Simona s přítelem Mirkem, vnučky Klárinka a Lucinka,
rodina Peterkova a Cibulkova.

Scházíš nám, ale v srdci a vzpomínkách navždy zůstáváš. Láska nikdy neumírá.

Dne 28. srpna 2024 tomu budou už čtyři roky bolesti a smutku, co nás opustila

paní Liduška Kyselá

Nikdy nezapomeneme. Manžel Ladislav s Anetkou a Standou.
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NOVÍ OBČÁNCI MĚSTA KOJETÍNA

Blahopřejeme!

Natally Vincenecová

Redakční rada Kojetínského zpravodaje se tímto omlouvá 
rodině Vincenecové za špatně uvedené příjmení
v minulém čísle. Přejem hodně zdraví!!!     -rrKZ-

Foto: Vincenecovi


